



# ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ

PHOUTHEN PASAXON

ສຽງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ

ສໍານັກງານຕັ້ງຢູ່ອາຄານຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ, ໂທ: 021 840 430 email: phouthen.na@gmail.com; www.na.gov.la; app: Lao na

24 - 30  
ກັນຍາ  
2023  
ປີທີ 12  
ສະບັບທີ 939  
ລາຍສິບປະດາ

## ກວດກາເນື້ອ ໃນຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຮັກສາສຸຂະພາບຂັ້ນຕົ້ນ



ນາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ  
ສັນຕິພາບ ເອກະລາດ ປະຊາທິປະໄຕ ເອກະພາບ ອິດທະພົນຊາວອາຊີ

(ສພຊ) ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 16-17 ກັນຍາຜ່ານມາ, ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມ ແຂວງວຽງຈັນ ສະພາແຫ່ງຊາດ ຮ່ວມກັບກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຮັກສາສຸຂະພາບໂດຍການເປັນປະທານຂອງ

ທ່ານ ຄໍາໃບ ດໍາລັດ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ, ມີບັນດາທ່ານລັດຖະມົນຕີ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງສາທາລະນະສຸກ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທໍາ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສໍານັກງານປະທານປະເທດ, ບັນດາທ່ານຮອງປະທານກໍາມາທິການ ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນ

ດາທ່ານຄະນະທີ່ປຶກສາດ້ານກົດໝາຍຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ, ທ່ານຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າກົມ ຕະຫຼອດຮອດພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ ແລະ ຈາກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຂົ້າຮ່ວມ. ໂດຍປະຕິບັດຕາມແຜນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍປະຈໍາປີ 2023 ແລະ ກົດໝາຍ

ວ່າດ້ວຍການສ້າງນິຕິກໍາ ກ່ຽວກັບການມອບສິດໃຫ້ກວດກາຮ່າງກົດໝາຍ ແລະ ເນື້ອໃນຂອງການກວດກາຮ່າງກົດໝາຍ, ເພື່ອຮັບປະກັນທາງດ້ານເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຮັກສາສຸຂະພາບຂັ້ນຕົ້ນທີ່ຈະນໍາເຂົ້າພິຈາລະນາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6

ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໃຫ້ມີການຄົ້ນຄວ້າຮ່າງກົດໝາຍມີຄວາມຮັດກຸມ, ຈະແຈ້ງ, ສອດຄ່ອງກັບແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງລັດ, ລັດຖະທໍາມະນູນ, ກົດໝາຍອື່ນໆ.

ກອງປະຊຸມ ໄດ້ຮັບຟັງບົດສະເໜີກ່ຽວກັບການສ້າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຮັກສາສຸຂະພາບຂັ້ນຕົ້ນ ໂດຍທ່ານດຣ. ສະໜອງ ທອງຊະນະ ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ເຊິ່ງຮ່າງກົດໝາຍສະບັບນີ້ ປະກອບມີ XI ພາກ, 6 ໝວດ ແລະ 78 ມາດຕາ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້, ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນໂດຍອົງການອະນາໄມໂລກ ປະຈໍາສປປ ລາວ. (ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ)

### ຂ່າວໜ້າໃນ



ສໍາເລັດການເຂົ້າຮ່ວມ... (ໜ້າ 3)



ກອງປະຊຸມຄະນະຊີ້ນໍາ... (ໜ້າ 4)



ກຽມພ້ອມຮັບມືກັບສັງຄົມ... (ໜ້າ 12)

## ກວດສ ຮ່ວມກັບ ກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ຈັດກອງປະຊຸມກວດກາເນື້ອໃນຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົ່ນປົວ

(ສພຊ) ກອງປະຊຸມກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານ ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົ່ນປົວ (ສະບັບປັບປຸງ) ໄດ້ມີຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 18-19 ກັນຍາ 2023 ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມ ແຂວງວຽງຈັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄໍາໃບ ດໍາລັດ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ; ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ນາງ ທຸມມາລີ ວົງພະຈັນ ປະທານກໍາມາທິການວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ, ມີບັນດາ



ທ່ານຮອງປະທານກໍາມາທິການວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ, ກໍາມາທິການກົດໝາຍ ສະພາແຫ່ງຊາດ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການ

ສໍານັກງານປະທານປະເທດ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທໍາ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງສາທາລະນະສຸກ, ບັນດາທ່ານຄະນະທີ່ປຶກສາດ້ານກົດໝາຍຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ, ຜູ້ຕາງໜ້າຈາກໂຮງໝໍມິດຕະພາບ, ໂຮງໝໍເດັກ, ມິຄະນະກົມ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ວິຊາການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງສະພາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 2

## ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບສິນທາງປັນຍາ ຈະນໍາເຂົ້າພິຈາລະນາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 6

(ສພຊ) ເພື່ອຮັບປະກັນທາງດ້ານເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບສິນທາງປັນຍາ (ສະບັບປັບປຸງ) ທີ່ຈະນໍາເຂົ້າພິຈາລະນາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໃຫ້ມີການຄົ້ນຄວ້າ ເຮັດໃຫ້ຮ່າງກົດໝາຍມີຄວາມຮັດກຸມ, ຈະແຈ້ງ, ສອດຄ່ອງກັບແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງລັດ, ລັດຖະທໍາມະນູນ, ກົດໝາຍອື່ນ, ສິນທິສັນຍາສາກົນ ທີ່ ສປປ ລາວ ເປັນພາຄີ ແລະ ແທດເໝາະກັບສະພາບ



ການຂະຫຍາຍຕົວທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ເພື່ອເປັນການລະດົມສະຕິປັນຍາຈາກທຸກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍ

ກ່ອນນໍາສະເໜີກອງປະຊຸມຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ພິຈາລະນານໍາເຂົ້າກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX. ດັ່ງນັ້ນ, ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 20-23 ກັນຍາ 2023 ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມ ແຂວງວຽງຈັນ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບສິນທາງປັນຍາ (ສະບັບປັບປຸງ) ໂດຍການເປັນປະທານຂອງ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 2

## ສສຊ ແລະ ສສຂ ເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 5



(ສພຊ) ເພື່ອເປັນການຜັນຂະຫຍາຍ ແລະ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ບັນດາມະຕິຮັບຮອງໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຊຸດທີ II ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ພະນັກງານ, ທະຫານ, ຕໍາຫຼວດ ແລະ ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈຕໍ່ລະບົບ

ກົງຈັກການຈັດຕັ້ງ, ພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຄືສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ພ້ອມທັງເປັນການພົບປະ ແລະ ຮັບຟັງກ່ຽວກັບຄໍາສະເໜີຂອງປະຊາຊົນ ເພື່ອນໍາສະເໜີຕໍ່ຄະນະນໍາຂັ້ນເທິງ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

## ປະເມີນກົດໝາຍ ໃນຂົງເຂດສະພາແຫ່ງຊາດ ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ

(ສພຊ) ປະຕິບັດຕາມແຜນສ້າງແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໄດ້ມີແຜນປັບປຸງກົດໝາຍຂົງເຂດສະພາແຫ່ງຊາດຮັບຜິດຊອບ. ກອງປະຊຸມປະເມີນກົດໝາຍ 4 ສະບັບ ໃນຂົງເຂດສະພາແຫ່ງຊາດຮັບຜິດຊອບໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 11-12 ກັນຍາຜ່ານມາ, ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມໃຫຍ່ຂອງສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຮສ. ປອ. ລິນຄໍາ ດວງສະຫວັນ ກໍາມະການສໍາຮອງສູນກາງພັກ,



ປະທານກໍາມາທິການເສດຖະກິດ ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ສະພາແຫ່ງຊາດ, ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ບຸນທາມ ພຸດທະວົງສາ ຮອງປະທານສະພາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 2

## ເລຂາທິການໃຫຍ່ AIPA ສໍາເລັດການຢ້ຽມຢາມ ແລະ ເຮັດວຽກ ຢູ່ ສປປ ລາວ



(ສພຊ) ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 17-21 ກັນຍາ 2023 ທ່ານ ນາງ ຊິຕິ ໂຮໂຊເມຣິຢັນ ຕີດາໂຕະ ຣາຈິ ອັບດຸນ ຣາມັນ ເລຂາທິການໃຫຍ່ສະມັດຊາລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ

(AIPA) ພ້ອມດ້ວຍຄະນະໄດ້ເດີນທາງມາຢ້ຽມຢາມ ແລະ ເຮັດວຽກ ຢູ່ ສປປ ລາວ ເພື່ອປຶກສາຫາລື ແລະ ກະກຽມຄວາມພ້ອມ ຮ່ວມກັບສະພາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 3

ກິດໝາຍ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ທ່ານ ສິມມາດ ພິລເສນາ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ; ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ອໍາໄພຈິດ ມານິນ ຮອງປະທານກຳມາທິການກິດໝາຍ, ທ່ານ ຄຳມ່ວນ ຊົມສິຫາ ປັນຍາ ຮອງປະທານກຳມາທິການເສດຖະກິດ, ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ; ມີຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານປະທານປະເທດ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທຳ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ບັນດາທ່ານຄະນະທີ່ປຶກສາທາງດ້ານກິດໝາຍຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ວິຊາການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ກອງປະຊຸມ, ໄດ້ຮັບຟັງການຜ່ານບົດສະເໜີກ່ຽວກັບການປັບປຸງກິດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບສິນທາງປັນຍາ ຈາກທ່ານນາງ ຈິນສຸກ ແສງພະຈັນ ຮອງ



ລັດຖະມົນຕີກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ໂດຍໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນສະພາບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄລຍະຜ່ານມາ, ເຫດຜົນ ແລະ ຄວາມຈຳເປັນໃນການປັບປຸງກິດໝາຍ, ຂະບວນການຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງກິດໝາຍ, ໂຄງປະກອບ ແລະ ເນື້ອໃນສຳຄັນຂອງຮ່າງກົດໝາຍ ແລະ ອື່ນໆ ເຊິ່ງໃນໄລຍະຜ່ານມາ ເຫັນວ່າຍັງບໍ່ທັນແທດເໝາະກັບສະພາບຕົວຈິງ ແລະ ບໍ່ສອດຄ່ອງກັບເງື່ອນໄຂຂອງການພັດທະນາເສດຖະກິດສັງຄົມໃນປັດຈຸບັນ, ຍັງມີບາງເນື້ອໃນທີ່ບໍ່ຈະແຈ້ງ, ລະອຽດ, ຮັດກຸມ ແລະ ຄົບຖ້ວນເພື່ອຮັບປະກັນຜົນປະໂຫຍດ

ຂອງເຈົ້າຂອງຊັບສິນທາງປັນຍາ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ. ຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ພ້ອມກັນສຸມໃສ່ຄົ້ນຄວ້າຢ່າງມີຈຸດສຸມ ແລະ ກົງໄປກົງມາ ຕໍ່ກັບເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍ ເຊິ່ງປະກອບມີ XI ພາກ, 22 ໝວດ ແລະ 142 ມາດຕາ.

ໃນຕອນທ້າຍຂອງກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ສິມມາດ ພິລເສນາ ໄດ້ມີຄຳເຫັນກ່າວປິດວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ດຳເນີນເປັນເວລາ 2 ວັນເຕັມ ເຊິ່ງເຕັມໄປດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບສູງຂອງບັນດາທ່ານຜູ້ແທນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ແລະ ດຳເນີນໄປດ້ວຍບັນຍາກາດພິດພິ່ນ ກົງ

ໄປກົງມາ ດ້ວຍເຫດ ແລະ ຜົນເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ສາມາດບັນລຸຜົນສຳເລັດໂດຍພື້ນຖານ ຜ່ານການຄົ້ນຄວ້າ, ປະກອບຄຳເຫັນຂອງບັນດາທ່ານຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ ເຫັນວ່າສາມາດເຫັນດີເປັນເອກະພາບຕໍ່ການປັບປຸງຂອງຄະນະຮັບຜິດຊອບ ແລະ ກອງເລຂາ. ພ້ອມນັ້ນ, ກໍມອບໃຫ້ຄະນະຮັບຜິດຊອບປັບປຸງກິດໝາຍດັ່ງກ່າວກະກຽມບົດລາຍງານເພື່ອລາຍງານຜົນກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ ຕໍ່ກອງປະຊຸມຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນທ້າຍເດືອນກັນຍາ 2023 ນີ້.

(ອານິຕາ ມ່ວນສະຫວັດ)

ປະເມີນກິດໝາຍ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ທ່ານ ພູວິງ ວົງຄຳຊາວ ຮອງເຈົ້າຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ບັນດາທ່ານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 1, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ຄະນະເລຂາທິການ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າພະແນກການຂອງອົງການປົກຄອງນະຄອນຫຼວງ, ຂົງເຂດຕຸລາການ, ຄະນະນຳຈາກ 2 ກຳລັງປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, ເຈົ້າເມືອງ, ສາມອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ສະຖາບັນການສຶກສາພ້ອມດ້ວຍພະນັກງານ-ລັດຖະກອນຈາກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ເຂົ້າຮ່ວມ.

ທ່ານ ປະທານກອງປະຊຸມ ໄດ້ມີຄຳເຫັນຕໍ່ກອງປະຊຸມ ໂດຍເນັ້ນໃຫ້ເຫັນຄວາມໝາຍຄວາມສຳຄັນໃນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກິດໝາຍ ເພື່ອໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບການຂະຫຍາຍຕົວຂອງສັງຄົມ ແລະ ເງື່ອນໄຂສະພາບຄວາມເປັນຈິງ, ການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກິດໝາຍ ແມ່ນໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບກິດໝາຍວ່າດ້ວຍການສ້າງນິຕິກຳ ແລະ ການຈັດກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ກໍເພື່ອເປັນການຍາດແຍ່ງເອົາຄຳຄິດຄຳເຫັນຂອງບັນດາຜູ້ເຂົ້າ

ຮ່ວມກອງປະຊຸມຈາກພາກສ່ວນຕ່າງໆ ໃນສັງຄົມ ເພື່ອນຳໄປຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງໃຫ້ມີເນື້ອໃນຄົບຖ້ວນສົມບູນ, ເມື່ອກິດໝາຍດັ່ງກ່າວຫາກໄດ້ຖືກຮັບຮອງແລ້ວ ຈະກາຍເປັນເຄື່ອງມືສຳຄັນໃນການປະຕິບັດສິດ, ໜ້າທີ່ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງໃຫ້ມີຄຸນນະພາບສູງຂຶ້ນຕື່ມ.

ໃນກອງປະຊຸມ, ຄະນະຮັບຜິດຊອບໄດ້ຜ່ານບົດປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດໝາຍ 4 ສະບັບຄື: ບົດປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດໝາຍວ່າດ້ວຍສະພາແຫ່ງຊາດ; ບົດປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດໝາຍວ່າດ້ວຍສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ; ບົດປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດໝາຍວ່າດ້ວຍການເລືອກຕັ້ງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ; ບົດປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດໝາຍວ່າດ້ວຍການຕິດຕາມກວດກາຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ; ຈາກນັ້ນ, ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ກໍໄດ້ປະກອບຄຳຄິດເຫັນຢ່າງພິດພິ່ນ ຕໍ່ເນື້ອໃນມາດຕາຕ່າງໆ ຂອງກົດໝາຍ 4 ສະບັບ ໄປແຕ່ລະໝວດ ແຕ່ລະມາດຕາ ຕາມຄຳຖາມເຈາະຈີ້ມຂອງປະທານກອງປະຊຸມຢ່າງມີຈຸດສຸມ ແລະ ກົງໄປກົງມາ, ບັນດາຄຳຄິດຄຳເຫັນດັ່ງກ່າວ

ສຸດທີ່ສຳຄັນ ເຊິ່ງໃນຕອນທ້າຍຂອງກອງປະຊຸມ ທ່ານປະທານກອງປະຊຸມ ໄດ້ມອບໝາຍໃຫ້ຄະນະກອງເລຂາສັງລວມແລະລາຍງານຕໍ່ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ຄະນະປັບປຸງກິດໝາຍດັ່ງກ່າວ ເພື່ອນຳໄປພິຈາລະນາປັບປຸງໃຫ້ສົມບູນຂຶ້ນ.

(ນັກຂ່າວ: ກສຕສ)

ກວດສອບ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ແຫ່ງຊາດ, ກະຊວງຍຸຕິທຳ, ກະຊວງສາທາລະນະສຸກ, ຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນໂດຍມູນນິທິເອເຊຍ ປະຈຳ ສປປ ລາວ.

ໂອກາດນີ້, ທ່ານ ຄຳໃບດຳລັດ ໄດ້ກ່າວເປີດກອງປະຊຸມເຊິ່ງທ່ານໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປິ່ນປົວ (ສະບັບປັບປຸງ) ທີ່ລັດຖະບານສະເໜີຫາຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດຕາມໜັງສືສະເໜີສະບັບເລກທີ 66/ລບ, ລົງວັນທີ 29 ສິງຫາ 2023 ເຊິ່ງກະຊວງສາທາລະນະສຸກໄດ້ສົມທົບກັບພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ດຳເນີນການຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງຕາມຂັ້ນຕອນຂອງການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກິດໝາຍ ຕາມກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສ້າງນິຕິກຳ, ສະນັ້ນ ການຈັດກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ຈຶ່ງມີຄວາມໝາຍຄວາມສຳຄັນຫຼາຍ

ເພາະຈະເປັນການຄົ້ນຄວ້າເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍຢ່າງລະອຽດ, ຮອບດ້ານ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ຮ່າງກົດໝາຍມີເນື້ອໃນຄົບຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ສາມາດນຳເຂົ້າພິຈາລະນາຮັບຮອງເອົາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ທີ່ຈະໄຂຂຶ້ນໃນທ້າຍເດືອນຕຸລາ 2023.

ໃນວາລະກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ດຣ. ສະໜອງ ທອງຊະນະ ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ໄດ້ຂຶ້ນຜ່ານບົດສະເໜີການປັບປຸງກ່ຽວກັບກິດໝາຍວ່າດ້ວຍການປິ່ນປົວໂດຍໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນສະພາບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄລຍະຜ່ານມາ, ເຫດຜົນ ແລະ ຄວາມຈຳເປັນໃນການປັບປຸງກິດໝາຍ, ຂະບວນການຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງກິດໝາຍ, ໂຄງປະກອບ ແລະ ເນື້ອໃນສຳຄັນຂອງຮ່າງກົດໝາຍ ແລະ ອື່ນໆ ເຊິ່ງໃນໄລຍະຜ່ານມາ ເຫັນວ່າຍັງບໍ່ທັນແທດເໝາະກັບສະພາບຕົວຈິງ ແລະ ບໍ່ສອດຄ່ອງກັບເງື່ອນໄຂຂອງການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນປັດຈຸບັນ, ຍັງມີບາງເນື້ອໃນທີ່ບໍ່ຈະແຈ້ງ, ລະອຽດ, ຮັດກຸມ ແລະ ຄົບຖ້ວນ ໃນການເຄື່ອນໄຫວ, ຄຸ້ມຄອງ ແລະ ຕິດຕາມກວດກາວຽກງານປິ່ນປົວ ເຊິ່ງເຮັດໃຫ້ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງ ແລະ ຍັງມີຫຼາຍບັນຫາ

ເລື່ອງເດັ່ນ ຂ່າວເດັດ

# ຄັດໂດຍ: ຫອມສະນິດ

ກອງປະຊຸມ ຜູ້ຖືກຫາຄະດີສໍ້ໂກງຊັບທາງລະບົບໂທລະຄົມຂ້າມຊາດ ໃຫ້ເຈົ້າໜ້າທີ່ດຳຫຼວດສປ ຈີນ ທັງໝົດ 164 ຄົນ, ຍິງ 13 ຄົນ. ໃນນີ້, ມີຜູ້ຖືກຫາຖືກກັກຕົວຢູ່ຈຸດນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 77 ຄົນ, ເຂດເສດຖະກິດພິເສດສາມຫຼ່ຽມຄຳ ແຂວງບໍ່ແກ້ວ 46 ຄົນ, ແຂວງວຽງຈັນ 22 ຄົນ ແລະ ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ 19 ຄົນ.

ໝສພ. ປະເທດລາວ 12/09/2023

ລັດຖະບານ ໄດ້ວາງຄາດສູ້ຊົນດຶງດູດນັກທ່ອງທ່ຽວໃຫ້ໄດ້ 2 ລ້ານ 5 ແສນຄົນ ພາຍໃນປີ 2023 ແລະ ສືບຕໍ່ປະຕິບັດຄາດໝາຍປີ 2024 ໃຫ້ໄດ້ 2 ລ້ານ 7 ແສນຄົນ. ໃນນັ້ນ, ມີໄທ, ສປ ຈີນ, ຫວຽດນາມ, ສ. ເກົາຫຼີ, ເອີຣົບ, ອາເມລິກາ ແລະ ຊາດອື່ນໆ. ພ້ອມດຽວກັນນີ້, ແຂວງຫຼວງພະບາງກໍໄດ້ຕັ້ງເປົ້າໂດຍດຶງດູດນັກທ່ອງທ່ຽວໃຫ້ໄດ້ 1 ລ້ານຄົນ ໃນປີ 2023 ແລະ ຈະໃຫ້ໄດ້ 2 ລ້ານ 8 ແສນຄົນ ໃນປີ 2025. ສະເພາະ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ 2023 ມີນັກທ່ອງທ່ຽວເຂົ້າມາທ່ຽວຫຼວງພະບາງແລ້ວ 546.000 ຄົນ ໂດຍປະມານ 43,9% ແມ່ນມາຈາກໄທ, ຝຣັ່ງ, ອັງກິດ, ເຢຍລະມັນ, ສປ ຈີນ ແລະ ອາເມລິກາ ສ້າງລາຍຮັບຫຼາຍກວ່າ 313 ລ້ານໂດລາ.

ໝສພ. ປະເທດລາວ 14/09/2023

ປີ 2022 ຜ່ານມາ, ກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ໄດ້ມີຄວາມຄືບໜ້າໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຫຼາຍດ້ານ ໂດຍສະເພາະການສົ່ງເສີມໂພຊະນາການໃນແມ່ຍິງ, ແມ່, ເດັກອ່ອນ ແລະ ເດັກນ້ອຍທີ່ ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນໄລຍະທີ່ຜ່ານມາ ເຮັດໃຫ້ເກືອບ 60% ຂອງເດັກນ້ອຍທີ່ເກີດໃໝ່ໄດ້ກິນນົມແມ່ພາຍໃນ 1 ຊົ່ວໂມງທຳອິດຫຼັງຈາກການເກີດ ປະຕິບັດໄດ້ລິ້ນຄາດໝາຍທີ່ກຳນົດໄວ້ແມ່ນ 46%, ຄຽງຄູ່ກັນນີ້ ແມ່ຍິງຖືພາຈຳນວນຫຼາຍໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ໄດ້ຮັບການໃຫ້ຄຳປຶກສາກ່ຽວກັບການໃຫ້ນົມລູກ, ການໃຫ້ອາຫານເສີມ ແລະ ຕິດຕາມການເຕີບໃຫຍ່ຂອງເດັກນ້ອຍໃນແຕ່ລະໄລຍະ, ສຳລັບເດັກນ້ອຍອາຍຸລຸ່ມ 6 ເດືອນທີ່ໄດ້ກິນນົມແມ່ພຽງຢ່າງດຽວຕ້ອງ ໄດ້ລໍຖ້າຜົນການສຳຫຼວດດັດຊະນີໝາຍສັງຄົມລາວ ຄັ້ງທີ 3.

ໝສພ. ປະຊາຊົນ 15/09/2023

ທີ່ເກີດຂຶ້ນຕົວຈິງ ທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ຖືກປຸງ) ເຊິ່ງປະກອບມີ VIII ພາກ ແລະ 65 ມາດຕາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ເນື້ອໃນຂອງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວຄົບຖ້ວນ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍອື່ນທີ່ປະກາດໃຊ້ແລ້ວ, ສິນທິສັນຍາ, ສັນຍາສາກົນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງ. (ປາກາລັກ ພົມມິໄຊ)

# ເຜີຍແຜ່ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ສະບັບປັບປຸງ ປີ 2022 ຢູ່ 3 ແຂວງ

(ສພຊ) ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເປັນເອກະພາບກັນໃນທົ່ວປະເທດ ແລະ ສ້າງຄວາມຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈ ໃຫ້ແກ່ທ້ອງຖິ່ນຮາກຖານ, ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າຕໍ່ເນື້ອໃນກົດໝາຍ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ທຸກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງສາມາດປະຕິບັດພາລະບົດບາດຕາມຂອບເຂດສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງຕົນໄດ້ເປັນຢ່າງດີ; ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 18-22 ກັນຍາ 2023, ທ່ານ ສີສຸນທອນ ສ.ຜາບມິໄຊຍ໌ ຮອງປະທານກຳມາທິການຍຸຕິທຳ ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ທ່ານ ຈັນທະລາ ອຸດົມສຸກ ກຳມະການປະຈຳກຳມາທິການຍຸຕິທຳ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ສົມທົບກັບສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວເຜີຍແຜ່ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ສະບັບປັບປຸງ ປີ 2022 ຢູ່ 6 ຈຸດ ຂອງ 3 ແຂວງ ຄື: ແຂວງບໍລິຄຳໄຊ ແມ່ນຢູ່ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ຫ້ອງວ່າການປົກຄອງເມືອງປາກກະດິງ; ແຂວງຄຳມ່ວນ ແມ່ນຢູ່ຫ້ອງວ່າການປົກຄອງແຂວງ, ຫ້ອງປະຊຸມກອງບັນຊາການທະຫານເມືອງເຊບຸ້ງໄຟ ແລະ ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ ແມ່ນຢູ່ໂຮງຮຽນທິດສະດີການເມືອງ-ການປົກຄອງແຂວງ, ສະໂມສອນເມືອງອຸທຸມພອນ ເຊິ່ງມີຜູ້



ເຂົ້າຮ່ວມຮັບຟັງທີ່ມາຈາກຫຼາຍພາກສ່ວນ ເປັນຕົ້ນແມ່ນບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ຫ້ອງວ່າການແຂວງ-ເມືອງ, ຂົງເຂດຕຸລາການຂອງແຂວງ-ເມືອງ, ພະແນກການອ້ອມຂ້າງແຂວງ, ຫ້ອງການອ້ອມຂ້າງເມືອງ, ກອງບັນຊາການ ປກຊ-ປກສ ແຂວງ-ເມືອງ, ສະຫະພັນນັກຮົບເກົ່າ, ແນວລາວສ້າງຊາດ, ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ຄະນະບ້ານ ແລະ ພະນັກງານກ່ຽວຂ້ອງ ທັງໝົດ 403 ຄົນ, ຍິງ 116 ຄົນ. ໂອກາດນີ້, ໄດ້ຮັບຟັງການເຜີຍແຜ່ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ສະບັບປັບປຸງປີ 2022 ໂດຍທ່ານ ໄກມະນິນ ເທບບົວລິ ຫົວໜ້າກົມຄຳຮ້ອງຂໍຄວາມເປັນທຳ ກຳມາທິການຍຸຕິທຳສະພາແຫ່ງຊາດ; ຈາກນັ້ນ, ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ພ້ອມກັນສຸມໃສ່ຄົ້ນຄວ້າແລກປ່ຽນຄຳເຫັນຢ່າງກວ້າງຂວາງ, ສ້າງສັນ ແລະ ກົງໄປກົງມາ. ໃນພິທີ, ທ່ານ ສີສຸນທອນ ສ.ຜາບມິໄຊຍ໌ ປະທານກອງປະຊຸມໄດ້ກ່າວວ່າ: ກົດໝາຍ

ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ສະບັບທຳອິດ ໄດ້ຖືກສ້າງຂຶ້ນ ແລະ ຖືກປະກາດໃຊ້ໃນປີ 2005 ແລະ ໄດ້ຮັບການປັບປຸງມາແລ້ວ 3 ຄັ້ງ ຄື: ຄັ້ງໜຶ່ງໃນປີ 2014, ຄັ້ງທີສອງ ໃນປີ 2016 ແລະ ຄັ້ງທີສາມ ໃນປີ 2022 ເຊິ່ງການປັບປຸງແຕ່ລະຄັ້ງກໍເພື່ອແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ວຽກງານແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ມີຄວາມລ່ວງລຽນ, ສອດຄ່ອງຕາມພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງແຕ່ລະອົງການ, ຮັບປະກັນການບໍລິການຮັບໃຊ້ປະຊາຊົນໃຫ້ມີຄວາມວ່ອງໄວ ແລະ ສາມາດປົກປ້ອງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດອັນຊອບທຳຂອງປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າຕາມກົດໝາຍ. ສະນັ້ນ, ຍ້ອນເຫັນໄດ້ຄວາມສຳຄັນຂອງວຽກງານດັ່ງກ່າວຈຶ່ງຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ມີການເຜີຍແຜ່ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ໃຫ້ກວ້າງຂວາງໄປທົ່ວໃນສັງຄົມໂດຍສະເພາະການຈັດຕັ້ງ ແລະ ພະນັກງານທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ລວມເຖິງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ໃຫ້ໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈ ເນື້ອໃນໃຫ້ມີຄວາມເປັນເອກະພາບກັນ ກ່ຽວກັບການນຳໃຊ້ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ.

(ສຸພາວັນ ຫອມສະນິດ)

# ສຳເລັດການເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມສະມາຊິກ ລັດຖະສະພາໜຸ່ມໂລກ ຄັ້ງທີ 9 ຢູ່ ສສ. ຫວຽດນາມ



(ສພຊ) ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 14-17 ກັນຍາ 2023, ຄະນະຜູ້ແທນຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດໜຸ່ມ ສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ນຳໂດຍທ່ານ ແກ້ວຈະເລີນ ເຊຍຍິ່ງຢາງ ຮອງປະທານກຳມາທິການບັນດາເຜົ່າ, ປະທານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດໜຸ່ມ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະໄດ້ສຳເລັດການເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມສະມາຊິກລັດຖະສະພາໜຸ່ມໂລກ ຄັ້ງທີ 9 ຂອງສະຫະພັນລັດຖະສະພາສາກົນ (IPU) ທີ່ຮຳໂນຍ, ສສ.ຫວຽດນາມ. ກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວ, ມີຄະນະຜູ້ແທນຈາກປະເທດສະມາຊິກສະຫະພັນລັດຖະສະພາສາກົນ (IPU) ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 69 ປະເທດ ພ້ອມດ້ວຍຕົວແທນຈາກຄະນະເລຂາທິການໃຫຍ່ສະມັດຊາລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ (AIPA), ເລຂາທິການໃຫຍ່ສະມັດຊາລັດຖະສະພາປະເທດທີ່ໃຊ້ພາສາຝຣັ່ງ (APF) ແລະ ອົງການສາກົນຕ່າງໆ ລວມທັງໝົດຈຳນວນ 300 ທ່ານ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ດຳເນີນໄປພາຍໃຕ້ຫົວຂໍ້ຫຼັກບົດບາດຂອງໄວໜຸ່ມໃນການເລັ່ງລັດການບັນລຸເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ (SDGs) ຜ່ານການຫັນເປັນດິຈິຕອນ ແລະ ນະວັດຕະກຳ. ຊຶ່ງຄະນະຜູ້ແທນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມກໍໄດ້ຮ່ວມກັນແລກປ່ຽນຄຳຄິດຄຳເຫັນ ແລະ ປຶກສາຫາລືໃນ 3 ຫົວຂໍ້ຍ່ອຍທີ່ສຳຄັນ ແລະ ພື້ນເດັ່ນຢ່າງຕັ້ງໜ້າໂດຍທ່ານ ປອ. ກໍລະກັນ ພິມມະວິງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ

ຊາດ, ຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດໜຸ່ມ ໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນໃນຫົວຂໍ້ທີ 1 “ການຫັນເປັນດິຈິຕອນ (Digital transformation)” ແລະ ຫົວຂໍ້ທີ 2 “ນະວັດຕະກຳ ແລະ ການເລີ່ມຕົ້ນທຸລະກິດ (Innovation and startups)” ຊຶ່ງເປັນການແລກປ່ຽນຄຳເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ ໂດຍໄດ້ເວົ້າເຖິງການເລີ່ມຕົ້ນຫັນເປັນດິຈິຕອນ ແລະ ສົ່ງເສີມນະວັດຕະກຳໃໝ່ ໃນສປປ ລາວ, ວິໄສທັດ, ແຜນຍຸດທະສາດ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ເພື່ອດຳເນີນທຸລະກິດດິຈິຕອນ, ການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີທີ່ທັນສະໄໝເຂົ້າໃນການພັດທະນາ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການສົ່ງເສີມໄວໜຸ່ມໃນການພັດທະນາເສດທະກິດ-ການໃຫຍ່ສະມັດຊາລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ (AIPA) ຄັ້ງທີ 45 ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນໃນທ້າຍປີ 2024. ນອກຈາກນັ້ນ, ຄະນະຜູ້ແທນລາວ ຍັງໄດ້ມີໂອກາດການພົບປະໂອ້ລົມກັບສະມາຊິກລັດຖະສະພາໜຸ່ມຂອງບັນດາປະເທດສະມາຊິກ IPU ຈາກປະເທດ ຫັນຊາເນຍ ແລະ ປະເທດ ເບລາຣຸດ ເປັນຕົ້ນ. ພ້ອມທັງ ຍັງໄດ້ໃຫ້ສຳພາດກັບສຳນັກຂ່າວແຫ່ງຊາດຂອງສສ. ຫວຽດນາມ ຈຳນວນ 2 ຊ່ອງ ແລະ ໃນວາລະສຸດທ້າຍ, ໄດ້ເຂົ້າຮ່ວມຊົມການສະແດງວັດທະນະທຳ ແລະ ເດີນທາງໄປທ່ຽວຊົມສະຖານທີ່ສຳຄັນ ແລະ ມີຊື່ສຽງຈຳນວນໜຶ່ງຂອງ ສສ. ຫວຽດນາມ ເຊັ່ນ: ຮ່າລອງເບໄວໜຸ່ມໃນການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການປົກປັກຮັກສາ ແລະ

ເຜີຍແຜ່ຮິດຄອງປະເພນີ ແລະ ວັດທະນະທຳຜ່ານການຫັນເປັນດິຈິຕອນທັນສະໄໝຫຼາຍຂຶ້ນ. ໃນໂອກາດເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວ, ຄະນະຜູ້ແທນກໍຍັງໄດ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ກັບສະມາຊິກລັດຖະສະພາໜຸ່ມ ຂອງບັນດາປະເທດສະມາຊິກສະມັດຊາລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ (AIPA) ຊຶ່ງໃນພິທີເປີດ ທ່ານແກ້ວຈະເລີນ ເຊຍຍິ່ງຢາງ, ຮອງປະທານກຳມາທິການບັນດາເຜົ່າ, ປະທານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດໜຸ່ມ ກໍໄດ້ຮັບກຽດປະກອບຄຳເຫັນກ່າວເປີດງານໃນນາມທີ່ ສປປ ລາວ ໄດ້ຮັບໜ້າທີ່ເປັນເຈົ້າພາບກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ (AIPA) ຄັ້ງທີ 45 ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນໃນທ້າຍປີ 2024.



## ເລາຂາທິການ... (ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ແຫ່ງຊາດລາວໃນການເປັນເຈົ້າພາບຈັດກອງປະຊຸມ AIPA ຄັ້ງທີ 45 ທີ່ ສປປ ລາວ ໃນປີ 2024. ໃນໄລຍະ ຢູ່ສປປ ລາວ, ທ່ານເລາຂາທິການໃຫຍ່ AIPA ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ໄດ້ພົບປະເຮັດວຽກກັບ ທ່ານ ສັນຍາປຣະເສີດ ປະທານກຳມາທິການ

ການຕ່າງປະເທດ ແລະ ຮ່ວມກັນຈັດກອງປະຊຸມສຳມະນາກັບຄະນະນຳຂອງກຳມາທິການແຫ່ງຊາດ ແລະ ພະນັກງານ-ວິຊາການ ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ເພື່ອປຶກສາຫາລືກ່ຽວກັບການກະກຽມເປັນເຈົ້າພາບຈັດກອງປະຊຸມໃຫຍ່ AIPA ຄັ້ງທີ 45 ຢູ່ສປປ ລາວ ໃນປີ 2024 ທີ່ຈະມາເຖິງ. ນອກຈາກນັ້ນ, ທ່ານເລ

ຂາທິການໃຫຍ່ AIPA ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ຍັງໄດ້ເດີນທາງໄປຢ້ຽມຢາມ ແຂວງຫຼວງພະບາງເພື່ອເບິ່ງການພັດທະນາທາງດ້ານການເຊື່ອມໂຍງເຊື່ອມຈອດຂອງ ສປປ ລາວ ກໍຄືການສົ່ງເສີມການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ການທ່ອງທ່ຽວຢູ່ເມືອງມໍລະດົກໂລກ ຕາມນະໂຍບາຍສົ່ງເສີມການເຊື່ອມໂຍງເຊື່ອມຈອດ ຂອງ ສປປລາວ.

ສິສຊ ແລະ ສິສຂ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ກໍຄືພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ ຮັບຮູ້ ແລະ ພິຈາລະນາແກ້ໄຂ ຕາມຄວາມເໝາະສົມໃນຕໍ່ໜ້າ.

ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ ຊາດ (ສສຊ) ແລະ ສະມາຊິກ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ໄຊຍະບູລີ ໄດ້ເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາ ເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາ ຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ ຊຸດທີ II ຢູ່ເມືອງເງິນ ແລະ ເມືອງຫົງສາ ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 6-7 ກັນຍາ 2023 ເຊິ່ງຢູ່ເມືອງເງິນ ນໍາໂດຍ ທ່ານ ລິເບີ ລິບົວປາວ ສສຊ ປະຈໍາ ເຂດເລືອກຕັ້ງ, ພ້ອມ ດ້ວຍ ສສຊ, ສສຂ ປະຈໍາ ເຂດເລືອກຕັ້ງເມືອງເງິນ ໄດ້ ເຄື່ອນໄຫວຢູ່ສະໂມສອນເມືອງ ເງິນ ແຂວງໄຊຍະບູລີ; ມີຄະນະ ປະຈໍາພັກເມືອງ, ກໍາມະການ ພັກເມືອງ, ຫົວໜ້າຫ້ອງການ, ອົງການ, ກົມກອງ, ຫົວໜ້າອໍາ ນວຍການໂຮງຮຽນ, ໂຮງໝໍ, ຫົວໜ້າຄຸ້ມຄອງດ່ານສາກົນນໍ້າ ເງິນ, ລັດວິສາຫະກິດ ແລະ ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນໃນ ທົ່ວເມືອງເຂົ້າຮ່ວມ.

ທີ່ເມືອງຫົງສາ ນໍາໂດຍ ທ່ານ ບຸນລ້ວນ ຊົມສີຫາປັນຍາ ສສຊ ປະຈໍາເຂດເລືອກຕັ້ງ ພ້ອມ ດ້ວຍ ສສຊ, ສສຂ ປະຈໍາເຂດ ເລືອກຕັ້ງເມືອງຫົງສາ ແລະ ຄະ ນະ ໄດ້ຢູ່ 3 ຈຸດຂອງເມືອງຫົງສາຄື: ບ້ານປາກຫ້ວຍຍາງ, ບ້ານນາປຸງ ແລະ ສະໂມສອນໃຫຍ່ຂອງ ເມືອງ, ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ຄໍາຫຼ້າ ຜົວວັນນາ ກໍາມະການພັກແຂວງ, ເລຂາພັກເມືອງ, ເຈົ້າເມືອງຫົງ ສາ; ມີຄະນະປະຈໍາພັກເມືອງ, ຫົວໜ້າ ຫ້ອງການ, ອົງການ-ກົມກອງ,

ສະມາຊິກພັກ, ພະນັກງານຫຼັກ ແຫຼ່ງ ແລະ ອົງການປົກຄອງ ບ້ານພ້ອມປະຊາຊົນ 2 ບ້ານ ດັ່ງກ່າວເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ໃນການເຄື່ອນໄຫວເຜີຍ ແຜ່ຢູ່ແຕ່ລະຈຸດ, ບັນດາທ່ານ ສສຊ ແລະ ສສຂ ໄດ້ຜັດປ່ຽນ ກັນຂຶ້ນເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດຂອງ ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອ ທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດ ທີ IX ເຊິ່ງກອງປະຊຸມໄດ້ຄົ້ນ ຄວ້າພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງ ເອົາບັນຫາສໍາຄັນ ຄື: ຮັບຮອງ ເອົາບົດລາຍງານລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງ ກົມແຫ່ງຊາດ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ 2023, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍ ງານຂອງລັດຖະບານກ່ຽວກັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງົບ ປະມານແຫ່ງລັດ ແລະ ແຜນ ທິດທາງແຜນການ 6 ເດືອນ ທ້າຍປີ 2023, ຮັບຮອງເອົາວິ ໄສທັດຮອດປີ 2040 ແລະ ຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ ທາດຮອດປີ 2030, ຮັບຮອງ ເອົາວິໄສທັດຮອດປີ 2040 ແລະ ຍຸດທະສາດການຄຸ້ມຄອງ ການນໍາໃຊ້ນໍ້າ ແລະ ຊັບພະຍາ ກອນນໍ້າແຫ່ງຊາດຮອດປີ 2030, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງ ລັດຖະບານກ່ຽວກັບການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດຍຸດທະສາດການ ປົກປ້ອງສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ໃນ ໄລຍະ 2020-2023, ຮັບຮອງ ເອົາບົດລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກ ງານ ແຕ່ກອງປະຊຸມສະໄໝສາ ມັນເທື່ອທີ 4 ຫາເທື່ອທີ 5 ແລະ ແຜນການຮອດກອງປະຊຸມສະ ໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະ ພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX, ຮັບ ຮອງເອົາການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງ ກົດໝາຍຈໍານວນ 10 ສະບັບ

ແລະ ຮັບຮອງເອົາການແຕ່ງຕັ້ງ ສະມາຊິກຜູ້ພິພາກສາຂອງສານ ປະຊາຊົນສູງສຸດ ຈໍານວນ 4 ທ່ານ. ພ້ອມນີ້, ຍັງໄດ້ເຜີຍແຜ່ ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝ ສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາ ປະຊາຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ ຊຸດ ທີ II; ກອງປະຊຸມໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາ ບັນຫາພື້ນຖານຂອງແຂວງເປັນ ຕົ້ນ ໄດ້ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງ ເອົາແຜນພັດທະນາເສດຖະ ກິດ-ສັງຄົມຂອງແຂວງ ກ່ຽວ ກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກ ງານໄລຍະກາງສະໄໝຂອງແຜນ ການ 5 ປີ (2021-2025), ທິດທາງແຜນການທ້າຍສະໄໝ, ຮັບຮອງເອົາການຈັດຕັ້ງປະຕິ ບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ- ສັງຄົມຂອງແຂວງ ກ່ຽວກັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ໄລຍະກາງສະໄໝຂອງແຜນ ການ 5 ປີ (2021-2025); ຮັບຮອງເອົາແຜນການພັດທະ ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງ ແຂວງທ້າຍສະໄໝຮອດປີ 2025, ບັນດາຄາດໝາຍເສດ ຖະກິດມະຫາພາກ, ຄາດໝາຍ ເສດຖະກິດຂອງບັນດາຂະແໜງ ການ, ຄາດໝາຍວັດທະນະທໍາ- ສັງຄົມ; ຮັບຮອງເອົາແຜນພັດ ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງ ແຂວງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ ແລະ ແຜນການ 6 ເດືອນທ້າຍປີ 2023.

ພ້ອມດຽວກັນນີ້, ໄດ້ ເປີດໂອກາດຮັບຟັງຄໍາສະເໜີ ຕ່າງໆຂອງປະຊາຊົນ ເຊິ່ງຄໍາ ສະເໜີດັ່ງກ່າວ ສສຊ ແລະ ສສຂ ຈະໄດ້ນໍາໄປສະເໜີຕໍ່ ຄະນະນໍາຂັ້ນເທິງ ກໍຄືພາກສ່ວນ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ພິ ຈາລະນາແກ້ໄຂຕາມຄວາມ ເໝາະສົມໃນຕໍ່ໜ້າ.

ກອງປະຊຸມຄະນະຊີ້ນໍາໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ



(ສພຊ) ກອງເລຂາຄຸ້ມ ຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ສະ ພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ສົມທົບກັບ ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ໄດ້ ຈັດກອງປະຊຸມ ພາຍໃຕ້ຫົວຂໍ້ ຄະນະຊີ້ນໍາໂຄງການ ສ້າງຄວາມ ເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງ ຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນ ແຂວງ (STEPS) ໃນວັນທີ 19 ກັນຍາ 2023 ທີ່ສະພາ ແຫ່ງຊາດ, ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະ ຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ມີທ່ານ ປອ.ບຸນທັນ ບຸນວິໄລ ຮອງເລຂາທິການສະ ດ້ວຍບັນດາທ່ານຈາກກອງເລ ຂາຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ ລ້າ, ຄະນະເລຂາທິການສະພາ ແຫ່ງຊາດ, ຕາງໜ້າຈາກອົງການ ສະຫະປະຊາຊາດເພື່ອການພັດ ທະນາ ປະຈໍາ ສປປ ລາວ, ພະ ນັກງານໂຄງການສະເຕັບ ແລະ ແຂກຖືກເຊີນເຂົ້າຮ່ວມ. ຈຸດປະສົງຂອງກອງປະ ຊຸມ ແມ່ນເພື່ອທົບທວນຄືນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາກິດ ຈະກໍາ ແລະ ຜົນງານ ນັບແຕ່ ກອງປະຊຸມຄະນະຊີ້ນໍາໂຄງການ ຄັ້ງທໍາອິດ ມາຮອດປັດຈຸບັນ, ແຜນວຽກປະຈໍາໄຕມາດທີ 4 ທັງປົກສາທາລິຮ່ວມກັນດ້ວຍ ບັນຍາກາດທີ່ດີ. ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ທ່ານ ປອ. ບຸນທັນ ບຸນວິໄລ ໄດ້ສະ ເໜີມາຍັງບັນດາທ່ານຜູ້ເຂົ້າ ຮ່ວມກອງປະຊຸມ ຈຶ່ງເອົາໃຈ ໃສ່ໃນການຕິດຕາມການລາຍ ງານ, ການປະກອບຄໍາເຫັນ ແລະ ຖອດຖອນບົດຮຽນ ກ່ຽວ ກັບຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງ ການໃນໄລຍະຜ່ານມາ ພ້ອມ ທັງສົນທະນາແລກປ່ຽນ ກ່ຽວ ກັບການວາງແຜນໂຄງການໃນ ຕໍ່ໜ້າ ເພື່ອຮັບປະກັນປະສິດທິ ພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນຂອງ



ພາແຫ່ງຊາດ, ຫົວໜ້າກອງເລ ຂາຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ ລ້າ, ທ່ານ ນາງ ມາຕິນ ແທເຣີ ຜູ້ຕາງໜ້າອົງການສະຫະປະຊາ ຊາດເພື່ອການພັດທະນາປະຈໍາ ສປປ ລາວ ເຂົ້າຮ່ວມມີຫົວໜ້າ ກົມການເງິນ; ຕາງໜ້າຈາກກົມ ຮ່ວມມີສາກົນ ກະຊວງແຜນ ການ ແລະ ການລົງທຶນ; ຕາງ ໜ້າຈາກກົມ ອົງການຈັດຕັ້ງສາ ກົນ ກະຊວງການຕ່າງປະເທດ; ຜູ້ຕາງໜ້າອົງການພັດທະນາສາ ກົນປະເທດສະຫະລັດອາເມຣິ ກາ ປະຈໍາ ສປປ ລາວ ພ້ອມ ປີ 2023 ແລະ ສະເໜີ ບັນດາ ບຸລິມະສິດ ໃນການສະໜັບສະ ໜູນທາງດ້ານວິຊາການ ໃນປີ 2024 ຂອງໂຄງການ. ພ້ອມທັງ ຮັບຟັງຜົນສໍາເລັດການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດແຜນວຽກປະຈໍາ ໃນ ໄຕມາດທີ 1-3 ປີ 2023; ແຜນວຽກປະຈໍາໄຕມາດທີ 4 ປີ 2023; ລາຍງານວຽກປົນ ອ້ອມເຊັ່ນ: ວຽກງານການເງິນ, ແຜນບຸກຄະລາກອນ, ບໍລິສັດ ດ້ານການຈັດການ ແລະ ວຽກ ງານບຸລິມະສິດ ປະຈໍາປີ 2024 ແລະ ແລກປ່ຽນຄໍາຖາມ ພ້ອມ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເວົ້າລວມ, ເວົ້າສະເພາະ ແມ່ນການສະໜັບ ສະໜູນການປະຕິບັດພາລະບົດ ບາດອັນຊົງກຽດຂອງສະມາຊິກ ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາ ປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ເພື່ອນໍາຜົນ ປະໂຫຍດສູງສຸດມາໃຫ້ແກ່ປະ ຊາຊົນ ໂດຍຜ່ານ 3 ພາລະບົດ ບາດ ເຊັ່ນ: ນິຕິບັນຍັດ, ການ ຕົກລົງບັນຫາສໍາຄັນພື້ນຖານ ຂອງປະເທດຊາດ ແລະ ການ ຕິດຕາມກວດກາ. (ໄຊໂສພາພອນ ມິ່ງມຸງຄຸນ)



# ບັນຫາທີ່ເຄັ່ງຮ້ອນ ແລະ ປະຊາຊົນສະເໜີຫຼາຍ ຕໍ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ເຂດ 7

ທ່ານ ບຸນລ້ວນ ຊິມສີ ຫາປັນຍາ ຮອງປະທານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 7 ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ ໄດ້ຕາງໜ້າໃຫ້ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 7 ກໍ່ຄືສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ, ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງພາຍໃນແຂວງໄຊຍະບູລີ ທີ່ໄດ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໄດ້ໃຫ້ສໍາພາດກ່ຽວກັບບັນຫາທີ່ພື້ນເດັ່ນ ແລະ ເຄັ່ງຮ້ອນຂອງແຂວງວ່າ:

ຜ່ານການເຄື່ອນໄຫວພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາບັນຫາທີ່ເຄັ່ງຮ້ອນ ແລະ ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າສະເໜີຫຼາຍກວ່າໝູ່ແມ່ນບັນຫາເງິນກີບອ່ອນຄ່າ, ລາຄາສິນຄ້າອຸປະໂພກ-ບໍລິໂພກ ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນສູງ ເຊິ່ງໄດ້ກະທົບຕໍ່ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງພະນັກງານ, ທະຫານ, ຕໍາຫຼວດ ແລະ ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າພາຍໃນແຂວງ ເຊິ່ງໄລຍະຜ່ານມາ ທາງສູນກາງ ແລະ ຫ້ອງຖິ່ນ (ລັດຖະບານ, ແຂວງ) ກໍ່ໄດ້ມີຄວາມພະຍາຍາມສຸມໃສ່ແກ້ໄຂ ໂດຍຕິດພັນກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດ, ແຕ່ຍັງບໍ່ທັນຕອບສະໜອງໃຫ້ກັບຄວາມຕ້ອງການຍ້ອນການຜະລິດພາຍໃນ ເພື່ອທົດແທນການນໍາເຂົ້າບໍ່ທັນແຮງ, ສິນຄ້າເຄື່ອງອຸປະໂພກ-ບໍລິໂພກ ນັບທັງນໍ້າມັນເຊື້ອໄຟ



ສ່ວນໃຫຍ່ຍັງນໍາເຂົ້າຈາກຕ່າງປະເທດເປັນຕົ້ນຕໍ ແລະ ສະພາບການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາຍັງບໍ່ທັນດີເທົ່າຄວນ.

ບັນຫາການປູກມັນຕົ້ນເປັນສິນຄ້າຂອງປະຊາຊົນ ໄດ້ເປັນຂະບວນກວ້າງຂວາງພໍສົມຄວນ ເຊິ່ງໄດ້ກະທົບຕໍ່ສະພາບແວດລ້ອມ, ເຮັດໃຫ້ເນື້ອທີ່ປ່າໄມ້ຈຳນວນໜຶ່ງຖືກທໍາລາຍ, ໃນປີ 2022 ມີເນື້ອທີ່ທັງໝົດ 58.874 ເຮັກຕາ, ແຕ່ປີ 2023 ມີເນື້ອທີ່ 80.630 ເຮັກຕາ, ເພີ່ມຂຶ້ນ 1,3 ເທົ່າຕົວ.

ບັນຫາການພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງພາຍໃນແຂວງເປັນຕົ້ນແມ່ນເສັ້ນທາງຫຼວງແຫ່ງຊາດ ລະຫວ່າງເມືອງໄຊຍະບູລີ ຫາເມືອງປາກລາຍ ແລະ ເມືອງໄຊຍະບູລີ ຫາເມືອງຫົງສາ ເຫັນວ່າມີການເປ່ເພຫຼາຍ ເຮັດໃຫ້ການສັນຈອນໄປ-ມາ, ການຂົນສົ່ງສິນຄ້າພົບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ຕ້ານເຈື່ອນນໍ້າເຫືອງຊາຍ ແດນລາວ-ໄທ ທີ່ເຫັນວ່າມີການເຊາະເຈື່ອນ ເຮັດໃຫ້ສູນເສຍເນື້ອທີ່ດິນຂອງປະເທດ.

ທ່ານໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ວິທີການ

ແກ້ໄຂໃນໄລຍະຜ່ານມາ ການປົກຄອງແຂວງ, ຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 7 ໄດ້ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ສະພາບການຂອງໂລກ ແລະ ພາກພື້ນ, ການນໍາເຂົ້ານໍ້າມັນເຊື້ອໄຟ, ວິກິດການທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ, ສາເຫດພາໃຫ້ເງິນກີບອ່ອນຄ່າ, ລາຄາສິນຄ້າແພງ ແລະ ພ້ອມທັງ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າຜະລິດ, ຈຳກັດ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນການນໍາເຂົ້າສິນຄ້າຈາກຕ່າງປະເທດ; ໄດ້ຊຸກຍູ້ພະແນກການກ່ຽວຂ້ອງລົງເຕັບກໍາຂໍ້ມູນ ແລະ ມີມາດຕະການຕໍ່ຜູ້ລະເມີດ; ຈັດສັນດິນທໍາການຜະລິດໃຫ້ປະຊາຊົນ ທໍາການຜະລິດແບບຄົງທີ່ ບໍ່ຂະຫຍາຍເນື້ອທີ່, ໃຫ້ປະຊາຊົນປັບປຸງດິນໂດຍນໍາໃຊ້ຝຸ່ນຊີວະພາບ ແລະ ອື່ນໆ ເພື່ອເພີ່ມຜົນຜະລິດ; ຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 7 ໄດ້ລົງຕິດຕາມ, ກວດກາ ແລະ ຊຸກຍູ້ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ປັບປຸງແກ້ໄຂບ່ອນທີ່ຈຳເປັນ ເປັນຕົ້ນ ແມ່ນສ້ອມແປງສຸກເສີນ ເພື່ອອໍານວຍຄວາມສະດວກໃນການສັນຈອນໄປ-ມາ; ກ່ຽວກັບການປ້ອງກັນຕາຝັ່ງເຈື່ອນ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ ໄດ້ຊຸກຍູ້ອົງການປົກຄອງແຂວງ, ກະຊວງກ່ຽວຂ້ອງ ຈັດສັນງົບປະມານເຂົ້າໃນການກໍ່ສ້າງໃນແຕ່ລະປີຕາມຄວາມອາດສາມາດຂອງງົບປະມານ.

## ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ ປາຖະກະຖາເລີ່ມມູນເຊື້ອສຳຄັນປະຫວັດສາດຂອງຊາດ



(ສພຊ) ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ ໄດ້ຈັດພິທີປາຖະກະຖາເຜີຍແຜ່ມູນເຊື້ອອັນຍືດອຳນາດ ຄົບຮອບ 48 ປີ, ວັນລັດຖະທຳມະນູນແຫ່ງ ສປປ ລາວ ຄົບຮອບ 32 ປີ ແລະ ວັນສ້າງຕັ້ງສະພາປະຊາຊົນ ຄົບຮອບ 45 ປີ ໃນຕອນເຊົ້າຂອງວັນທີ 19 ກັນຍາ 2023 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ ໂດຍການປາຖະກະຖາຂອງທ່ານ ນາງ ບັງອອນ ໄຊຍະສິດ ກຳມະການປະຈຳພັກແຂວງ, ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ; ເຂົ້າຮ່ວມມີບັນດາທ່ານຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ, ຄະນະກຳມະການຄະນະເລຂາທິການສະພາປະຊາ

ຊົນຂັ້ນແຂວງ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າຂະແໜງ ຕະຫຼອດຮອດພະນັກງານ-ລັດຖະກອນພາຍໃນສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳມ່ວນ.

ໃນພິທີ, ທ່ານ ນາງ ບັງອອນ ໄຊຍະສິດ ໄດ້ປາຖະກະຖາມູນເຊື້ອອັນຍືດອຳນາດທົ່ວປະເທດ ສປປ ລາວ ຄົບຮອບ 78 ປີ (23/8/1945-23/8/2023) ເຊິ່ງທ່ານໄດ້ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ວັນປະຫວັດສາດຂອງຊາດລາວເຮົາ ທີ່ມີຄວາມໝາຍຄວາມສຳຄັນຫຼາຍສຳລັບປະຊາຊົນລາວທັງຊາດ. ຕົ້ນສະຕະວັດທີ XX ພວກຈັກກະພັດຕ່າງດ້າວໄດ້ດຳເນີນການຮຸກຮານ ແລະ ຍຶດຄອງບັນດາປະເທດເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນ ແລະ ປະເທດລາວ

ໄດ້ຕົກເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນຂອງຈັກກະພັດແບບເກົ່າ ໃນປີ 1893; ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າໄດ້ຈົມຢູ່ໃນຄວາມເປັນຂ້ອຍຂ້າຂອງພວກລ່າເມືອງຂຶ້ນຕ່າງດ້າວ ແລະ ຖືກຂຸດຮີດຢ່າງແຜນສາທັດ ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ຍ້ອນນໍ້າໃຈຮັກຊາດ ຄຽດແຄ້ນຕໍ່ການຮຸກຮານ ແລະ ການກົດຂີ່ຂຸດຮີດຂອງພວກລ່າເມືອງຂຶ້ນ, ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ຈຶ່ງໄດ້ລຸກຮື້ຂຶ້ນຕໍ່ສູ້ເພື່ອທວງເອົາຄວາມເປັນເອກະລາດ, ສິດເສລີພາບ ແລະ ຄວາມຢູ່ດີກິນດີຂອງຕົນ. ຂະບວນການທຳອິດແມ່ນເລີ່ມຈາກການລຸກຮື້ຂຶ້ນຕ້ານກັບພວກລ່າເມືອງຂຶ້ນແບບເກົ່າຂອງປະຊາຊົນແຂວງສະຫວັນນະເຂດ ພາຍໃຕ້ການນຳພາຂອງພໍ່ກະດວດຜູ້ຮັກຊາດ ໃນປີ 1901, ປີ 1916 ພາຍໃຕ້ການນຳພາຂອງເຈົ້າຟ້າເມືອງສິງ, ປີ 1920 ຂະບວນການຕໍ່ສູ້ຂອງນາຍຄູຄຳ ຢູ່ວຽງຈັນ, ຂະບວນການຕໍ່ສູ້ພາຍໃຕ້ການນຳພາຂອງເຈົ້າຟ້າປັດໃຈ ປີ 1918-1922

## ສສຊ ແລະ ສສຂ ເຜີຍແຜ່ຜົນສຳເລັດ ສຳເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຢູ່ນະຄອນໂກສອນພົມວິຫານ



(ສພຊ) ເພື່ອເປັນການຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍ ແລະ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ບັນດາເນື້ອໃນສຳຄັນຕ່າງໆທີ່ລັດຖະບານສະເໜີຕໍ່ກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ເນື້ອໃນຜົນສຳເລັດຂອງກອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງສະຫວັນນະເຂດໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈ ທັງເປັນການເຄື່ອນໄຫວພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ເພື່ອເປັນການລົງເຕັບກໍາຄິດເຫັນຕໍ່ວຽກງານຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານລັດ ດັ່ງນັ້ນ, ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 12-13 ກັນຍາ 2023 ທ່ານ ພອນສານ ວິໄລເມັ້ງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ຊຸດທີ IX ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ ຮອງປະທານຄະນະບໍລິຫານສູນກາງສະຫະພັນກຳມະບານລາວ, ທ່ານ ພູທອນ ພຸດທະຂັນຕີ ເລຂາທິການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ທັງເປັນສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ຊຸດທີ II ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງນະຄອນໂກສອນພົມວິຫານ ພ້ອມດ້ວຍບັນດາທ່ານຄອນໂກສອນ ພົມວິຫານ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວພົບປະເຜີຍແຜ່ຜົນສຳເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ຊຸດທີ II ຢູ່ນະຄອນໂກສອນ ພົມວິຫານ ໂດຍການຕ້ອນຮັບຂອງທ່ານ

ສົມໜາຍ ສິງວິໄລ ກຳມະການຄະນະປະຈຳພັກນະຄອນ, ຮອງເຈົ້ານະຄອນໂກສອນ ພົມວິຫານ ພ້ອມດ້ວຍບັນດາທ່ານຄະນະພັກນະຄອນ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງການ, ກຳລັງ ປກຊ-ປກສ, ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ, ອຳນາດການປົກຄອງບ້ານ ຕະຫຼອດຮອດພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນພາຍໃນເທສະບານນະຄອນໂກສອນ ພົມວິຫານ ເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ການເຄື່ອນໄຫວພົບປະເຜີຍແຜ່ຄັ້ງນີ້ ແມ່ນໄດ້ລົງຢູ່ 3 ຈຸດຄື: ຈຸດທີ 1 ກຸ່ມບ້ານທີ 10 ບ້ານໂພນສິມ, ຈຸດທີ 2 ກຸ່ມບ້ານພັດທະນາທີ 4 ບ້ານອຸດົມວິໄລ ແລະ ຈຸດທີ 3 ຢູ່ສະໂມສອນຫ້ອງວ່າການນະຄອນໂກສອນພົມວິຫານ ເຊິ່ງໃນແຕ່ງານສູນກາງສະຫະພັນກຳມະບານລາວ, ທ່ານ ພູທອນ ພຸດທະຂັນຕີ ເລຂາທິການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ທັງເປັນສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ຊຸດທີ II ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງນະຄອນໂກສອນພົມວິຫານ ພ້ອມດ້ວຍບັນດາທ່ານຄອນໂກສອນ ພົມວິຫານ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວພົບປະເຜີຍແຜ່ຜົນສຳເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ຊຸດທີ II ໃຫ້ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນ ກໍ່ຄືຜູ້ມີສິດ

ເລືອກຕັ້ງໄດ້ຮັບຮູ້. ພ້ອມນັ້ນ, ຍັງໄດ້ເປີດໂອກາດໃຫ້ການປົກຄອງ ຕະຫຼອດຮອດພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນໄດ້ຊຸກຖາມ ແລະ ມີຄຳສະເໜີ ໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນຫາການພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ໃນນັ້ນ, ການແກ້ໄຂບັນຫາປາກົດການຫຍໍ້ທໍ້ໃນສັງຄົມ, ບັນຫາຢາເສບຕິດ, ບັນຫາທີ່ດິນ ແລະ ລະບົບຊົນລະປະທານເໜືອງຝາຍທີ່ຈະນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນການຜະລິດຂອງພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນ ເພື່ອເປັນການແກ້ໄຂຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນໃຫ້ດີຂຶ້ນ.

ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ສສຊ ແລະ ສສຂ ຍັງໄດ້ມີຄຳເຫັນຫຼາຍດ້ານຕໍ່ກັບການພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງ, ການພັດທະນາທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດໂດຍຕິດພັນກັບ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດຂອງລັດຖະບານ ແນໃສ່ໃຫ້ບັນລຸໄດ້ຕາມລະດັບຄາດໝາຍທີ່ພັກ-ລັດວາງໄວ້ ທັງໄດ້ຕອບບັນຫາຄຳສະເໜີຂອງພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນ ເພື່ອໃຫ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈເຖິງບັນຫາຕ່າງໆຕໍ່ກັບສະພາບການອັນລວມໃນການພັດທະນາຂອງປະເທດເຮົາໃນໄລຍະປັດຈຸບັນ ແລະ ໄດ້ຮັບເອົາຄຳສະເໜີຂອງການປົກຄອງບ້ານ, ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນ ໄປນຳສະເໜີຕໍ່ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງເພື່ອນຳໄປປຶກສາຫາລື ແລະ ຄົ້ນຄວ້າແກ້ໄຂໃນຂັ້ນຕໍ່ໄປ.

(ນາງ ຄອນສະຫວັນ ເມກສະຫວັນ)

ແລະ ຂະບວນການອື່ນໆ, ໃນໄລຍະຕໍ່ມາ. ວັນຍຶດອຳນາດ 23/8/1975 ແມ່ນມີຄວາມໝາຍສຳຄັນຫຼາຍ ເຊິ່ງມັນແມ່ນໜ້າກຜົນແຫ່ງການຕໍ່ສູ້ປະຕິວັດອັນຍຶດເຍື້ອຍາວນານຂອງປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ພາຍໃຕ້ການນຳພາຂອງພັກ ແມ່ນຜົນທີ່ເກີດຈາກຄວາມກ້າຫານປະດິດສ້າງແຫ່ງການນຳໃຊ້ 3 ບາດຄ້ອນຍຸດທະສາດ ເພື່ອຍຶດອຳນາດການປົກຄອງໃນປະເທດແບບບົວບໍ່ຊ້ານໍ້າບໍ່ຊຸ່ນ. ພ້ອມນີ້, ຍັງແມ່ນໄຊຊະນະຂອງແນວທາງປະຕິວັດອັນຖືກຕ້ອງ ແລະ ການນຳພາທີ່ສະຫຼາດສ່ອງໃສຂອງພັກ, ແມ່ນໄຊຊະນະຂອງກຳລັງແຮງແຫ່ງຄວາມສາມັກຄີເປັນຈິດໜຶ່ງໃຈດຽວກັນຂອງທົ່ວປວງຊົນທັງຊາດ, ຄວາມ

ເປັນອັນໜຶ່ງອັນດຽວກັນຂອງກອງທັບ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ. ພ້ອມນີ້, ທ່ານຍັງໄດ້ກ່າວຕື່ມອີກວ່າ ເພື່ອສືບຕໍ່ເສີມຂະຫຍາຍມູນເຊື້ອ 23 ສິ່ງອັນຍຶດເຍື້ອຍາວນານຂອງປະເທດຊາດ ຍິ່ງຕ້ອງເພີ່ມທະວີການສຶກສາອົບຮົມປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າເປັນຕົ້ນຄືນຮຸ່ນກ່ຽວກັບມູນເຊື້ອ 23 ສິ່ງຫ້າດ້ວຍຮູບການຕ່າງໆໃຫ້ກວ້າງຂວາງເລິກເຊິ່ງ, ຕັ້ງໜ້າປັບປຸງຮັດແໜ້ນຄວາມສາມັກຄີປອງດອງທົ່ວປວງຊົນ ພາຍໃຕ້ຮົ່ມທຸງຂອງພັກ, ຍົກສູງສະຕິລະວັງຕົວຕໍ່ກັນອຸບາຍຫັນປ່ຽນໂດຍສັນຕິຂອງພວກຄົນບໍ່ດີ, ເອົາໃຈໃສ່ຕ້ານ ແລະ ສະກັດກັ້ນສິ່ງຫຍໍ້ທໍ້ຕ່າງໆໃນສັງຄົມ ເພີ່ມທະ

ວິການຄຸ້ມຄອງລັດ, ຄຸ້ມຄອງສັງຄົມດ້ວຍກົດໝາຍໃຫ້ມີຄວາມສັກສິດ, ເຊີດຊູນໍ້າໃຈເພິ່ງຕົນເອງ, ກຸ້ມຕົນເອງ ແລະ ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ວຍຕົນເອງເພື່ອພັດທະນາຕົນເອງ, ຄອບຄົວ ແລະ ປະເທດຊາດຫຼຸດພື້ນອອກຈາກຄວາມທຸກຍາກ.

ໃນພິທີ, ທ່ານ ຄຳສຸກວັນທະວົງສາ ຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ກໍ່ໄດ້ຂຶ້ນປາຖະກະຖາວັນລັດຖະທຳມະນູນແຫ່ງ ສປປ ລາວ ຄົບຮອບ 32 ປີ (15 ສິງຫາ 1991-15 ສິງຫາ 2023) ແລະ ທ່ານ ສະເຫຼີກສັກ ແກ້ວຈັນທະລາ ຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ເລົ່າມູນເຊື້ອອັນສ້າງຕັ້ງສະພາປະຊາຊົນ ຄົບຮອບ 45 ປີ (4 ສິງຫາ 1978-4 ສິງຫາ 2023).



### ສສຊ, ສສຂ ໄຊສິມບຸນ ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຢູ່ເມືອງລ້ອງແຈ້ງ



(ສພຊ) ສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊສິມບຸນ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ແລະ ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊສິມບຸນ ຊຸດທີ II ຢູ່ທີ່ເມືອງລ້ອງແຈ້ງ ແຂວງໄຊສິມບຸນ ນໍາໂດຍທ່ານ ແດງ ປະທຸມທອງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 18, ປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊສິມບຸນ, ທ່ານ ພັກ. ຄໍາໝັ້ນ ພິມມະວິງສາ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ຮອງປະທານຄະນະກຳມະການຍຸດຕິທຳ ແລະ ປກຊ-ປກສ ພ້ອມດ້ວຍພະນັກງານວິຊາການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ.

ທັງນີ້, ກໍເພື່ອປະຕິບັດຕາມລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ທັງເປັນການຍົກສູງພາລະບົດບາດຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນນາມຕາງໜ້າໃຫ້ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດທີ່ປະຕິບັດໜ້າທີ່ຢູ່ທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ຍົກສູງພາລະບົດບາດ

ຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ກໍຄືສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງປະຈຳບັນດາເມືອງ ໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ກໍຄືພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນໄດ້ເຂົ້າໃຈເລິກເຊິ່ງຕື່ມ ແລະ ເພື່ອໃຫ້ບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງລັດ ແລະ ເອກະຊົນ ຕະຫຼອດຮອດຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງພາຍໃນແຂວງໄຊສິມບຸນ ໄດ້ຮັບຟັງຜົນສໍາເລັດຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ແລະ ຂອງແຂວງໃນໄລຍະຜ່ານມາ ແລະ ໄດ້ຮັບຮູ້ທິດທາງແຜນການເຄື່ອນໄຫວໃນຕໍ່ໜ້າຂອງຊາດ ກໍຄືຂອງແຂວງ.

ໃນໂອກາດນີ້, ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ໄດ້ເຜີຍແຜ່ບັນດາເນື້ອໃນເອກະສານຕ່າງໆ ແລ້ວ ຍັງໄດ້ໂອ້ລົມ, ແລກປ່ຽນບັນຫາຕໍ່ກັບຂໍ້ຂ້ອງໃຈຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ປະຊາຊົນກໍໄດ້ມີຄໍາສະເໜີຄໍາສະເໜີ ໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນຫາທີ່ເກີດຈາກປາກົດການຫຍໍ້ທໍ້ຂອງສັງຄົມ ເພື່ອໃຫ້ສະພານໍາເອົາຄໍາສະເໜີ

ໄປໃຫ້ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງພິຈາລະນາແກ້ໄຂຕາມລະບຽບກົດໝາຍ. ພ້ອມດຽວກັນນັ້ນ, ຄະນະ ສສຊ-ສສຂ ກໍໄດ້ຊີ້ແຈງໃຫ້ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຮູ້ຕໍ່ກັບບາງບັນຫາທີ່ເຫັນວ່າເປັນບັນຫາໃໝ່ ກໍຈະນໍາເອົາໄປສະເໜີຕໍ່ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເພື່ອແກ້ໄຂ.

ພາຍຫຼັງສໍາເລັດການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ແລ້ວ ບັນດາທ່ານສສຊ, ສສຂ ທີ່ເຄື່ອນໄຫວແຕ່ລະເມືອງຕ້ອງໄດ້ສະຫຼຸບລາຍງານເປັນລາຍລັກອັກສອນ ສົ່ງໃຫ້ຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໂດຍຍົກໃຫ້ເຫັນດ້ານດີ, ດ້ານຄົງຄ້າງ, ວິທີການແກ້ໄຂ ແລະ ຄໍາສະເໜີຂອງປະຊາຊົນ ຕ້ອງໄຈ້ແຍກລະອຽດແຕ່ລະຄໍາສະເໜີໃນຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງພາກສ່ວນໃດ, ຄໍາສະເໜີທີ່ ສສຊ, ສສຂ ຊີ້ແຈງແລ້ວມີທັງແຕ່ ຈັກຄໍາສະເໜີ, ມອບໃຫ້ບ້ານ, ເມືອງແກ້ໄຂຄໍາສະເໜີຕໍ່ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນພາຍໃນເມືອງຂອງຕົນ.

(ແສງຕາວັນ ລັດຕະນະວິງ)

### ສສຂ ເມືອງຫົງສາ ເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ສໍາເລັດຕາມແຜນ

(ສພຊ) ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງເມືອງຫົງສາ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ແລະ ເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ຊຸດທີ II ສໍາເລັດຕາມແຜນການລະຫວ່າງວັນທີ 8-13 ກັນຍາ 2023 ໃນ 14 ບ້ານຄື: ບ້ານໂພນໄຊ, ກ້ວມ່ວງ, ນ້ຳສິບ, ຫອງຫຼວງ, ວຽງແກ້ວ, ສີບຸນເຮືອງ, ນາແກ່ນຄໍາ, ສີມຸງຄຸນ, ໂພນສູງ, ກ້ວສາລາ, ທ່າຊວ່າງ, ແທ່ນຄໍາ, ແກ້ງແອນ ແລະ ບ້ານໂພນຈັນ ເຊິ່ງການເຄື່ອນໄຫວເຜີຍແຜ່ຄັ້ງນີ້ ແມ່ນໄດ້ແບ່ງເປັນ 3 ທີມຄື: ທີມທີ 1 ນໍາໂດຍທ່ານ ນາງ ວິລະພອນທອງພິມ ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ປະທານຄະນະກຳມະການວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ, ທີມທີ 2 ນໍາໂດຍທ່ານ ແຫຼ້ ອ່ອນສິມບຸນ ຫົວໜ້າຄະນະສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ປະຈຳເມືອງຫົງສາ, ຫົວໜ້າອົງການກວດກາລັດ, ຫົວໜ້າອົງການດ້ານການສໍາລາດບັງຫຼວງຂັ້ນເມືອງ ແລະ ທີມທີ 3 ນໍາໂດຍທ່ານ ບຸນທັນ ພານິດ ສສຂ ປະຈຳເມືອງຫົງສາ; ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມຮັບຟັງໃນແຕ່ລະຈຸດມີພະນັກງານຜູ້ຊີ້ນໍາປະຈຳບ້ານ, ອົງການປົກຄອງບ້ານ ຕະຫຼອດຮອດຂະແໜງການຂອງບ້ານ ແລະ ປະຊາຊົນ ໃຫ້ການຕ້ອນຮັບຢ່າງອົບອຸ່ນ.

ການເຄື່ອນໄຫວໃນແຕ່ລະຈຸດ, ໄດ້ຮັບຟັງລາຍງານສະພາບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານທີ່ພື້ນເດັ່ນຂອງບ້ານໂດຍສັງເຂບ ແລະ ຮັບຟັງກ່ຽວກັບຄໍາສະເໜີຂອງປະຊາຊົນທີ່ມີຫຼາຍບັນຫາສະເໜີຕໍ່ ສສຂ ແລະ ຕໍ່ກັບຄໍາສະເໜີດັ່ງກ່າວ ຈະໄດ້ນໍາໄປສະເໜີຕໍ່ຄະນະນໍາ



ຂັ້ນເທິງ ກໍຄືພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ພິຈາລະນາແກ້ໄຂຕາມຄວາມເໝາະສົມໃນຕໍ່ໜ້າ. ຈາກນັ້ນ, ປະຊາຊົນກໍໄດ້ຮັບຟັງການເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດຂອງກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ເຊິ່ງກອງປະຊຸມໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ, ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາບັນຫາສໍາຄັນຕ່າງໆ ເຊັ່ນ: ໄດ້ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ 2023 ແລະ ທິດທາງ ແຜນການ 6 ເດືອນທ້າຍປີ 2023, ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງົບປະມານແຫ່ງລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ ແລະ ທິດທາງແຜນການ 6 ເດືອນທ້າຍປີ 2023, ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາວິໄສທັດ ຮອດປີ 2040 ແລະ ຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດ ຮອດປີ 2030, ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາວິໄສທັດຮອດປີ 2040 ແລະ ຍຸດທະສາດການຄຸ້ມຄອງ, ການນໍາໃຊ້ນໍ້າ ແລະ ຊັບພະຍາກອນນໍ້າແຫ່ງຊາດ ຮອດປີ

2030, ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຍຸດທະສາດການປົກປ້ອງສັງຄົມແຫ່ງຊາດ (ໄລຍະ ປີ 2020-2023), ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານແຕ່ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 ຫາເທື່ອທີ 5 ແລະ ທິດທາງແຜນການຮອດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX, ພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍຈໍານວນ 10 ສະບັບ ໃນນີ້, ກົດໝາຍສ້າງໃໝ່ 4 ສະບັບ ແລະ ກົດໝາຍປັບປຸງ 6 ສະບັບ ແລະ ໄດ້ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາການແຕ່ງຕັ້ງ ສະມາຊິກຜູ້ພິພາກສາຂອງສານປະຊາຊົນສູງສຸດ ຈໍານວນ 4 ທ່ານ ແລະ ຍັງໄດ້ຮັບຟັງການເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ຊຸດທີ II ຕື່ມອີກ.

ທັງນີ້, ກໍເພື່ອເປັນການຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍ ແລະ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ບັນດາເນື້ອໃນສໍາຄັນຕ່າງໆ ທີ່ກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ກອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ, ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາໃຫ້ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າໄດ້ຮັບຮູ້ຢ່າງກວ້າງຂວາງ, ທົ່ວເຖິງ ທັງເປັນການຫັນລົງຮາກຖານ, ເກັບກໍາຄໍາຄິດຄໍາເຫັນ, ຄໍາສະເໜີຕ່າງໆຂອງຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ຕໍ່ການສ້າງສາພັດທະນາປະເທດຊາດອີກດ້ວຍ

(ກິດຕິສັກ ປົວໄລ)



### ສພຂ ວຽງຈັນ ສະຫຼຸບຖອດຖອນບົດຮຽນການກະກຽມ ແລະ ດໍາເນີນກອງປະຊຸມຕ່າງໆ

(ສພຊ) ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ວຽງຈັນ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມສະຫຼຸບຖອດຖອນບົດຮຽນການກະກຽມ ແລະ ດໍາເນີນ 3 ກອງປະຊຸມຄື: ກອງປະຊຸມປະເມີນຄວາມໄວ້ວາງໃຈໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ຂອງບຸກຄະລະກອນ ທີ່ ສພຂ ເລືອກຕັ້ງ ແລະ ຮັບຮອງເອົາການແຕ່ງຕັ້ງ, ກອງປະຊຸມການປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ 4 ສະບັບ ໃນຂົງເຂດສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 5 ຂອງສພຂ ວຽງຈັນ ຊຸດທີ II ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ລໍາໄມ ກຸດລາວິງ ຮອງປະທານສພຂ ວຽງຈັນ, ມີບັນດາທ່ານຄະນະກຳມະການ, ຄະນະເລຂາທິການ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວ



ໜ້າຂະແໜງ ຕະຫຼອດຮອດພະນັກງານ-ລັດຖະກອນພາຍໃນສພຂ ເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ. ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງການຂຶ້ນຜ່ານບົດສະຫຼຸບຖອດຖອນບົດຮຽນການກະກຽມ ແລະ ດໍາເນີນ 3 ກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວ ຈາກທ່ານ ນາງ ໂສແສງຈັນ ແສງພະຈັນ ຮອງເລຂາທິການ ສພຂ ເຊິ່ງທ່ານໄດ້ຍົກໃຫ້

ເຫັນຜົນງານດ້ານດີ, ດ້ານອ່ອນຂໍ້ຄົງຄ້າງ ເປັນຕົ້ນແມ່ນວຽກງານດ້ານການກະກຽມເນື້ອໃນ, ວຽກງານບໍລິຫານ-ພິທີການ, ວຽກງານສົ່ງເສີມອຸດົມສົດຊື່ ແລະ ວຽກງານປົນເອື້ອມດ້ານອື່ນໆ. ຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມໄດ້ປະກອບຄໍາຄິດຄໍາເຫັນໃສ່ບົດສະຫຼຸບດັ່ງກ່າວຢ່າງກົງໄປກົງມາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ເນື້ອໃນບົດ

ດັ່ງກ່າວ ມີຄວາມຖືກຕ້ອງ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບຄວາມເປັນຈິງ ທັງເປັນບ່ອນອີງໃຫ້ແກ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄັ້ງຕໍ່ໄປໃຫ້ມີຜົນສໍາເລັດ ແລະ ມີປະສິດທິພາບສູງຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ.

ໃນຕອນທ້າຍ, ປະທານກອງປະຊຸມໄດ້ມີຄໍາເຫັນໂອ້ລົມເຊິ່ງທ່ານໄດ້ສະແດງຄວາມຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍຕໍ່ພະນັກງານ-ລັດຖະ

ກອນພາຍໃນ ສພຂ ທີ່ໄດ້ພ້ອມກັນເອົາໃຈໃສ່ປະຕິບັດໜ້າທີ່ຂອງຕົນດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບສູງ ແລະ ມີຜົນສໍາເລັດໃນໜ້າວຽກຕ່າງໆຕາມການມອບໝາຍ; ພ້ອມນັ້ນ, ທ່ານຍັງໄດ້ເນັ້ນໜັກໃຫ້ພະນັກງານທັງໝົດ ຈົ່ງສືບຕໍ່ເສີມຂະຫຍາຍຜົນງານດ້ານດີ, ປັບປຸງແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ຍັງຄົງຄ້າງ, ຮັດແໜ້ນ

ຄວາມສາມັກຄີພາຍໃນ, ເພີ່ມທະວີຄວາມເປັນເຈົ້າການໃນການກະກຽມເນື້ອໃນ ແລະ ກົນໄກການປະສານງານຮ່ວມກັບອົງການປົກຄອງແຂວງ, ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃຫ້ມີຄວາມຄ່ອງຕົວ, ວ່ອງໄວ ແລະ ຫັນກໍານົດເວລາ ເພື່ອເປັນບົດຮຽນໃຫ້ແກ່ການດໍາເນີນກອງປະຊຸມຄັ້ງຕໍ່ໄປ.



# ກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ

ຕໍ່ຈາກສະບັບກ່ອນ

## ພາກທີ II

### ຂະໜາດ ແລະ ປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ

#### ມາດຕາ 9 ການຈັດຂະໜາດຂອງເຂື່ອນ

ຂະໜາດຂອງເຂື່ອນ ໃຫ້ຈັດຕາມຄວາມສູງຂອງເຂື່ອນ ແລະ ບໍລິມາດອ່າງເກັບນໍ້າ.

ເຂື່ອນ ມີ ສອງຂະໜາດ ຄື:

1. ເຂື່ອນຂະໜາດໃຫຍ່ ຊຶ່ງແມ່ນເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສູງ ແລະ ບໍລິມາດອ່າງເກັບນໍ້າ ຕາມແຕ່ລະກໍລະນີ ດັ່ງນີ້:
  - ເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສູງ ແຕ່ສິບຫ້າແມັດ ຂຶ້ນໄປ;
  - ເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສູງຕໍ່າກວ່າສິບຫ້າແມັດ ແລະ ມີບໍລິມາດອ່າງເກັບນໍ້າ ແຕ່ສາມລ້ານແມັດກ້ອນຂຶ້ນໄປ.
2. ເຂື່ອນຂະໜາດນ້ອຍ ຊຶ່ງແມ່ນ ເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສູງຕໍ່າກວ່າ ສິບຫ້າແມັດ ແລະ ບໍລິມາດອ່າງເກັບນໍ້າຕໍ່າກວ່າສາມລ້ານ ແມັດກ້ອນ.

#### ມາດຕາ 10 ການຈັດປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ

ການຈັດປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ ແມ່ນເພື່ອກຳນົດ ມາດຕະການ, ມາດຕະຖານໃນການສຶກສາສໍາຫຼວດ, ອອກແບບ, ກໍ່ສ້າງແລະ ດຳເນີນງານຂອງເຂື່ອນເພື່ອຮັບປະກັນຄວາມປອດໄພ, ການຄຸ້ມຄອງ, ແບບ ແຜນການກວດກາ ແລະ ວາງແຜນຮັບມືກໍລະນີສຸກເສີນ.

ປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ ໃຫ້ຈັດຕາມການປະເມີນ ປັດໄຈຄວາມສ່ຽງດ້ານ ຄວາມສູງຂອງໂຕເຂື່ອນ, ບໍລິມາດອ່າງເກັບນໍ້າ, ປະຊາກອນອາໄສຢູ່ລຸ່ມເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນເສຍຫາຍດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ຊຶ່ງແບ່ງອອກ ເປັນ ສີ່ປະເພດ ດັ່ງນີ້:

1. ຄວາມສ່ຽງຕໍ່າ;
2. ຄວາມສ່ຽງກາງ;
3. ຄວາມສ່ຽງສູງ;
4. ຄວາມສ່ຽງຮ້າຍແຮງ.

ເງື່ອນໄຂໃນການຈັດປະເພດຄວາມສ່ຽງແຕ່ລະປະເພດ ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນລະບຽບການຕ່າງຫາກ.

#### ມາດຕາ 11 ການຈັດທະບຽນຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ

ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງຈັດທະບຽນປະເພດຄວາມສ່ຽງ ຂອງເຂື່ອນທຸກຂະໜາດ ນຳຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງພາຍໃນເວລາຫົກສິບວັນ ນັບແຕ່ວັນໄດ້ຮັບຮອງການອອກແບບພື້ນຖານ ເປັນຕົ້ນໄປ.

ສໍາລັບເຂື່ອນທີ່ກໍ່ສ້າງສໍາເລັດ ກ່ອນກົດໝາຍສະບັບນີ້ ໃຫ້ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຈັດທະບຽນປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນດັ່ງກ່າວນຳຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ພາຍໃນເວລາສິບສອງເດືອນ ນັບແຕ່ວັນທີ່ກົດໝາຍສະບັບນີ້ ມີຜົນສັກສິດ.

ໃບທະບຽນປະເພດຄວາມສ່ຽງ ມີອາຍຸການນຳໃຊ້ຕາມ ແຕ່ລະປະເພດຄວາມສ່ຽງ ຊຶ່ງຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນຕ້ອງກວດກາ ຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນຢ່າງຮອບດ້ານຄືນ.

ລາຍລະອຽດຂອງການຈັດທະບຽນ, ການອອກໃບທະບຽນ ແລະ ອາຍຸຂອງໃບທະບຽນປະເພດຄວາມສ່ຽງ ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນ ລະບຽບການຕ່າງຫາກ.

#### ມາດຕາ 12 ການຄຸ້ມຄອງປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ

ການຄຸ້ມຄອງປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນ ໃຫ້ປະຕິບັດ

ດັ່ງນີ້:

ກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ກະຊວງກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະ ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ ຄຸ້ມຄອງປະເພດ ຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສ່ຽງກາງຂຶ້ນໄປ ຕາມຂອບເຂດ ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງຕົນ ໂດຍມີການປະສານສົມທົບກັບກະຊວງ ແລະ ອົງການປົກຄອງຂັ້ນແຂວງ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ;

1. ພະແນກພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ພະແນກກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະ ພະແນກໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ ບ່ອນທີ່ມີເຂື່ອນ ຕັ້ງຢູ່ ຄຸ້ມຄອງປະເພດຄວາມສ່ຽງຂອງເຂື່ອນທີ່ມີຄວາມສ່ຽງຕໍ່າ ຕາມຂອບເຂດຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງຕົນ ໂດຍມີການປະສານສົມທົບກັບພະແນກການ ແລະ ອົງການປົກຄອງຂັ້ນເມືອງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

## ພາກທີ III

### ການຄຸ້ມຄອງຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ

#### ໝວດທີ 1

##### ການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ

#### ມາດຕາ 13 ການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ

ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບໃນການສໍາຫຼວດ, ເກັບກຳຂໍ້ມູນ, ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ວິໄຈຂໍ້ມູນຕົວຈິງ ຕາມຫຼັກວິສະວະ ກຳເຂື່ອນ, ດ້ານທໍລະນີສາດ, ທໍລະນີເຕັກນິກ, ແຜ່ນດິນໄຫວ, ອຸ ທິກກະສາດ ແລະ ພູມສັນຖານ ທີ່ນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນການສຶກສາ ໂດຍ ມີການຄິດໄລ່, ວິເຄາະ ຢ່າງລະອຽດ, ຄົບຖ້ວນ ແລະ ຮອບດ້ານ ແລ້ວ ສ້າງບົດລາຍງານການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ ເພື່ອສະເໜີຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງພິຈາລະນາ.

ສໍາລັບການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກຂອງເຂື່ອນ ທີ່ຢູ່ສາຍນໍ້າທີ່ມີເຂື່ອນອື່ນຢູ່ແລ້ວ ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງປະຕິບັດ ດັ່ງນີ້:

ສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ ສໍາລັບການພັດທະ ນາເຂື່ອນທີ່ຢູ່ຕອນລຸ່ມ ໂດຍມີການອອກແບບທີ່ຮັບປະກັນຄວາມ ປອດໄພແລະສຶກສາຜົນກະທົບທີ່ອາດເກີດຈາກເຂື່ອນທີ່ມີຢູ່ແລ້ວ ແລະ ເຂື່ອນທີ່ກຳລັງຈະກໍ່ສ້າງ ທີ່ຢູ່ເທິງໂຄງການ;

ສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ ສໍາລັບການພັດທະ ນາເຂື່ອນທີ່ຢູ່ຕອນເທິງ ໂດຍມີການອອກແບບທີ່ຮັບປະກັນຄວາມ ປອດໄພແລະສຶກສາຜົນກະທົບທີ່ອາດເກີດຈາກການແຕກພັງຂອງ ເຂື່ອນທີ່ຕິດພັນທະນາ ເພື່ອຮັບປະກັນການຮອງຮັບປະລິມານນໍ້າ ທີ່ໄຫຼລົງໄປໄດ້.

ຂັ້ນຕອນ ການຄິດໄລ່ ແລະ ສຶກສາຂໍ້ມູນ ສໍາລັບການສຶກ ສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນລະບຽບການ ຕ່າງຫາກ.

#### ມາດຕາ 14 ການຮັບຮອງການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ

ພາຍຫຼັງໄດ້ສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກແລ້ວ ຜູ້ ພັດທະນາເຂື່ອນຕ້ອງເຮັດບົດລາຍງານ ສິ່ງໃຫ້ຂະແໜງການທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາຮັບຮອງ ເມື່ອເຫັນວ່າການສຶກ ສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກນັ້ນຖືກຕ້ອງ, ສອດຄ່ອງ ຕາມ ທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕາ 13 ຂອງກົດໝາຍສະບັບນີ້.

ໃນກໍລະນີ ເຫັນວ່າການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກ ນິກ ຍັງບໍ່ທັນວິເຄາະຢ່າງລະອຽດ ແລະ ຮອບດ້ານ ຂະແໜງການ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຕ້ອງສົ່ງບົດລາຍງານດັ່ງກ່າວໃຫ້ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ນຳໄປປັບປຸງແກ້ໄຂ ແລະ ສົ່ງບົດລາຍງານດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ຂະແໜງ ການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຕາມເວລາທີ່ກຳນົດໄວ້.

ໃນການພິຈາລະນາຮັບຮອງ ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ສາມາດລົງກວດກາພາກສະໜາມ ຫຼື ແຈ້ງໃຫ້ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ສໍາຫຼວດ ຫຼື ເກັບກຳຂໍ້ມູນເພີ່ມຕື່ມ ໃນກໍລະນີທີ່ເຫັນວ່າ ມີຄວາມ ຈຳເປັນ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ການພິຈາລະນາຮັບຮອງ ມີຄວາມຖືກ ຕ້ອງ ແລະ ຄົບຖ້ວນ ພ້ອມທັງຮັບປະກັນຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ໂດຍແມ່ນຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບຄ່າໃຊ້ຈ່າຍທັງໝົດ.

ນອກຈາກການສ້າງບົດລາຍງານການສຶກສາຄວາມເປັນໄປ ໄດ້ດ້ານເຕັກນິກແລ້ວ ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນຍັງຕ້ອງສົ່ງບົດລາຍງານ ກ່ຽວກັບການກະກຽມການອອກແບບເຂື່ອນໃຫ້ຂະແໜງການທີ່

ກ່ຽວຂ້ອງອີກດ້ວຍ.

## ໝວດທີ 2

### ການອອກແບບ

#### ມາດຕາ 15 ການອອກແບບ ແລະ ການຮັບຮອງການອອກແບບ

ການອອກແບບໂຄງການເຂື່ອນ ປະກອບດ້ວຍ ການອອກ ແບບພື້ນຖານ, ການອອກແບບລະອຽດ ແລະ ການອອກແບບສຸດ ທ້າຍ ຊຶ່ງແຕ່ລະການອອກແບບຕ້ອງໄດ້ຮັບການຮັບຮອງຈາກຂະ ແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ດັ່ງນີ້:

1. ການອອກແບບໂຄງການ ເຂື່ອນໄຟຟ້າ ແລະ ເຂື່ອນຫາງ ແຮ່ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການຮັບຮອງຈາກຂະແໜງ ການພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່;
  2. ການອອກແບບໂຄງການເຂື່ອນຊົນລະປະທານ ຕ້ອງ ໄດ້ຮັບການຮັບຮອງຈາກຂະແໜງການ ກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້;
  3. ການອອກແບບໂຄງການເຂື່ອນນໍ້າປະປາ ຕ້ອງໄດ້ຮັບ ການຮັບຮອງຈາກຂະແໜງການໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ.
- ສໍາລັບການອອກແບບເຂື່ອນອື່ນ ກໍຕ້ອງໄດ້ຮັບການຮັບຮອງ ຈາກຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

#### ມາດຕາ 16 ການອອກແບບພື້ນຖານ

ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງດຳເນີນການອອກແບບພື້ນຖານ ພາຍຫຼັງບົດລາຍງານການສຶກສາຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານເຕັກນິກ ຜ່ານການຮັບຮອງຈາກຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ໃນການດຳເນີນການອອກແບບພື້ນຖານ ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງປະຕິບັດຕາມໜ້າວຽກຂອງການອອກແບບພື້ນຖານ ເປັນຕົ້ນ ການສ້າງບົດລາຍງານລັກສະນະເບື້ອງຕົ້ນຂອງການອອກແບບ, ບົດ ລາຍງານມາດ ຕະຖານ ແລະ ຫຼັກການການອອກແບບ ແລະ ບົດ ລາຍງານການອອກແບບພື້ນຖານ.

#### ມາດຕາ 17 ການຮັບຮອງການອອກແບບພື້ນຖານ

ພາຍຫຼັງສໍາເລັດການອອກແບບພື້ນຖານແລ້ວ ໃຫ້ຜູ້ພັດທະ ນາເຂື່ອນ ສົ່ງບົດລາຍງານການອອກແບບພື້ນຖານ ໃຫ້ຂະແໜງ ການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອພິຈາລະນາຮັບຮອງ.

ສໍາລັບຂັ້ນຕອນການຮັບຮອງການອອກແບບພື້ນຖານ ໄດ້ ກຳນົດໄວ້ໃນລະບຽບການຕ່າງຫາກ.

#### ມາດຕາ 18 ການອອກແບບລະອຽດ

ພາຍຫຼັງການອອກແບບພື້ນຖານໄດ້ຮັບການຮັບຮອງແລ້ວ ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງດຳເນີນການອອກແບບລະອຽດ ຊຶ່ງແມ່ນ ວິສະວະກອນຝ່າຍຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບໃນການ ອອກແບບລະອຽດ ແລະ ກວດກາຢັ້ງຢືນການອອກແບບ ແລ້ວ ລາຍງານໃຫ້ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອເປັນຂໍ້ມູນໃຫ້ແກ່ການ ກວດກາ.

#### ມາດຕາ 19 ແບບສຸດທ້າຍ

ພາຍຫຼັງສໍາເລັດການກໍ່ສ້າງເຂື່ອນ ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງ ສ້າງແບບສຸດທ້າຍທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມການກໍ່ ສ້າງຕົວຈິງ ໂດຍມີການ ຢັ້ງຢືນຈາກວິສະວະກອນຝ່າຍຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ແລ້ວສົ່ງໃຫ້ຂະ ແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອເກັບຮັກສາໄວ້ໃນລະບົບຂໍ້ມູນ.

## ໝວດທີ 3

### ການກໍ່ສ້າງເຂື່ອນ ແລະ ການກັກເກັບນໍ້າ

#### ມາດຕາ 20 ໜ້າວຽກທີ່ຕ້ອງສໍາເລັດ ກ່ອນເລີ່ມການກໍ່ສ້າງເຂື່ອນ

ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ ຕ້ອງສໍາເລັດໜ້າວຽກກ່ອນເລີ່ມການ ກໍ່ສ້າງເຂື່ອນ ດັ່ງນີ້:

1. ແຕ່ງຕັ້ງຫົວໜ້າວິສະວະກອນທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນການກໍ່ ສ້າງ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕາ 42 ຂອງກົດໝາຍສະບັບນີ້;
2. ການອອກແບບພື້ນຖານຖືກຮັບຮອງ;
3. ແຜນຮັບມືສຸກເສີນສໍາລັບການກໍ່ສ້າງຖືກຮັບຮອງ;
4. ການອອກແບບລະອຽດ ຖືກຮັບຮອງຈາກວິສະວະ ກອນຝ່າຍຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ;

ອ່ານຕໍ່ສະບັບໜ້າ





# ຂໍ້ຄິດໃນບຸນເຂົ້າປະດັບດິນ

# ດິນກີບເມກ

ອາທິດແລ້ວ ຜູ້ຂຽນໄດ້ ໄປນັ່ງກິນເຜີຢູ່ຮ້ານແຫ່ງໜຶ່ງ ໃນນະຄອນຫຼວງ ໄດ້ຍິນລູກຄ້າ ກັບເຈົ້າຂອງຮ້ານໂສກັນເລື່ອງ ການເຮັດບຸນ, ເຮັດຄວາມດີ ແລະ ການດຳເນີນຊີວິດທີ່ບໍ່ຕ້ອງ ລໍເລລາເລີກຍາມ ເມື່ອຄວາມ ພ້ອມມີກໍລິມະຊື່ໄດ້ ຜູ້ຂຽນ ຈຶ່ງຄິດທົບທວນເບິ່ງວ່າ ສັງຄົມ ລາວເຮົານີ້ກໍໂຊກດີແບບໜຶ່ງ ທີ່ ມີຄະຕິຄວາມເຊື່ອ ປະສົມປົນ ກັບທັງຜີ, ພຸດ ແລະ ພາມ ເຊິ່ງ ຜູ້ສະຫຼາດມີປັນຍາ ກໍຈະໄຈ້ ແຍກອອກ ຫາເຫດຜົນບໍ່ໃຫ້ກົມ ງວາຍ ແລ້ວປະພຶດຕິນໃຫ້ພໍດີ ຖືກຕ້ອງ ໝາຍຄວາມວ່າ ເມື່ອ ມີສັດທາ ກໍຕ້ອງມີປັນຍາແຍກ ແຍະໄດ້, ຮູ້ເຫດຜົນຈະແຈ້ງໃນ ການປະພຶດ ບໍ່ເອົາສັດທາແບບ ມືດບອດນຳໜ້າ.

ອາຫານຫວານຄາວທີ່ໃສ່ໃບ ຕອງໄປວາງໄວ້ ກຳແພງວັດ ຫຼື ເຂດທີ່ເໝາະສົມເພື່ອອຸທິດແກ່ ຍາດພີ່ນ້ອງມາຮັບເອົາສ່ວນບຸນ; ຫຼັງຈາກນັ້ນ ກໍພາກັນໄປວັດ ຖວາຍທານແກ່ພະສິງ ແລະ ຟັງທຳມະເທດສະໜາ, ຮັບສິນ 5 (ທ້າ) ຂໍ້ໜ້າສັງເກດ ທີ່ເຂົ້າໄປ ວາງໄວ້ດິນອຸທິດແກ່ຜີເປດ..., ອາຫານເອົາໄປໃສ່ບາດຈະຄືກັນ ມີໝາກໄມ້ ແລະ ຫົວມັນຕ່າງໆ ການກະເສດປູກຝັງ.

ບຸນເຂົ້າປະດັບດິນ ຈຶ່ງ ມີຂໍ້ສັນນິຖານໄດ້ວ່າ ໜຶ່ງເປັນ ບຸນສະແດງອອກເຊິ່ງຄວາມກະ ຕັນຍຸຮຸ້ນ, ບຸຊາບັນພະບຸລຸດ ເຊື່ອໃນຈິດວິນຍານ ອຸທິດແກ່ ສັບພະສັດທັງຫຼາຍ ແລະ ຖວາຍ ທານແກ່ພະສິງ ໂດຍນຳເອົາຜົນ ປູກຈາກເຫືອແຮງ ທາງກະເສດ

ເຊິ່ງບຸນຕໍ່ໄປແມ່ນເຂົ້າສະຫຼາກ ກໍຖືໄດ້ວ່າເອົາຜົນຈາກກະເສດ ມາຖວາຍທານເຮັດບຸນ ດັ່ງນັ້ນ ສັງຄົມລາວຈຶ່ງມີຮາກຖານໜັ້ນ ຄົງທາງອາຫານ ມາຈາກການ ກະເສດປູກຝັງ ເວລາເຮັດບຸນ ແລ້ວ ຕາມຊົນນະບົດ ເຖົ້າແກ່ ອາວຸໂສ ຈະລົມແລກປ່ຽນກັນ ວ່າເຮັດນາ-ເຮັດສວນປູກຝັງໄດ້ ຜົນດີແບບໃດ...?

ສັງລວມວ່າ: ບຸນເຂົ້າ ປະດັບດິນ ສະແດງອອກເຖິງ ຄວາມກະຕັນຍຸ; ສອນໃຫ້ຄົນ ເປັນຄົນດີ, ຮູ້ຕອບແທນບຸນຄຸນ ຍິດໜັ້ນໃນຫຼັກສິນທຳ, ບຳລຸງ ລ້ຽງຖວາຍທານແກ່ພະສິງທີ່ ສອນໃຫ້ເກີດສະຕິປັນຍານຳພາ ຊີວິດໃຫ້ພົບແສງສະຫວ່າງ ທຸກ ຄວາມເຊື່ອຈຶ່ງຕ້ອງມີເຫດຜົນ, ມີປັນຍາຊັບອກເຫດ ບໍ່ເຊື່ອແບບ ມືດບອດ!



ບຸນເຂົ້າປະດັບດິນກໍເຊັ່ນ ດຽວກັນ ທີ່ຈັດຢູ່ໃນຮີດ 12 ຄອງ 14 ຄົນລາວເຮັດບຸນທີ່ ເຂົ້າປະດັບດິນ ກົງກັບມື້ແຮມ 14 ຄ່ຳເດືອນ 9 ເຊິ່ງເຊື່ອວ່າ ເປັນບຸນອຸທິດແກ່ຍາດພີ່ນ້ອງ ທີ່ຕາຍໄປແລ້ວ ໂດຍສະເພາະ ອຸທິດແກ່ພວກເປດທີ່ຖືກປ່ອຍ ມາຈາກຂຸມນະລິກ, ຕອນເຊົ້າ 3-4 ໂມງ ຫຼື 5 ໂມງເຊົ້າ ຊາວ ບ້ານຈະນຳເອົາຫໍ່ເຂົ້າພ້ອມດ້ວຍ

# ສາສະໜາ

# ຜູ້ອື່ນ



ສາສະໜາ ແມ່ນຄຳສອນ ເຊິ່ງແຕ່ລະສາສະໜາອາດຈະມີ ຄຳສັ່ງສອນຄືກັນ ຫຼື ຄ້າຍຄືກັນ, ແຕກຕ່າງກັນທາງດ້ານຮູບການ ແລະ ສັງຄົມ ໂດຍມີຈຸດໝາຍ ອັນດຽວກັນຄື: ສອນຄົນໃຫ້ ເປັນຄົນດີ, ເຂົ້າກັບສັງຄົມໄດ້, ມີທີ່ຍິດໜັ້ນທາງດ້ານຈິດໃຈ, ມີຄວາມສາມັກຄີ, ມີບັນທັດ ຖານໃນການປະຕິບັດ ທັງເປັນ ສູນລວມແຫ່ງຄວາມເຊື່ອ ແລະ ຄວາມເຄົາລົບນັບຖືອັນສູງສຸດ ຂອງມະນຸດໃນການຢູ່ຮ່ວມກັນ; ສາສະໜາແມ່ນຮູບຖານຈິດ ສຳນຶກ ຫຼື ຫຼັກທຳຄຳສັ່ງສອນທີ່ ສາສະດາຂອງແຕ່ລະສາສະໜາ ຄົ້ນພົບ ແລະ ນຳມາສັ່ງສອນ ມະນຸດໃຫ້ເປັນຄົນດີ, ມີທີ່ຍິດ ໜັ້ນທາງຈິດໃຈ, ມີຄວາມສາ ມັກຄີ, ມີບັນທັດຖານໃນການ ປະພຶດ, ປະຕິບັດ ແລະ ຢູ່ຮ່ວມ ກັນໂດຍສັນຕິ (ດຳລັດວ່າດ້ວຍ ການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ປົກປ້ອງ ການເຄື່ອນໄຫວສາສະໜາຢູ່ ສປປ ລາວ, ເລກທີ 315/ລບ, ລົງວັນທີ 16/8/2016).

ໄດ້ກຳນົດໄວ້;

- ມີສາສະນະສະຖານ ຄືເປັນສະຖານທີ່ເຄົາລົບ ຫຼື ເປັນທີ່ຕັ້ງຫຼືປູສະນິຍະສະຖານ ເຊັ່ນ: ວັດ, ໂບດ, ວິຫານ, ສຸ ເຫຼົ້າ ແລະ ອື່ນໆ;
- ມີສັນຍາລັກ ເຄື່ອງ ໝາຍ ຫຼື ສິ່ງແທນພິທີກຳ ລວມ ທັງປູສະນິຍະວັດຖຸ (ທີ່ເຄົາລົບ ບຸຊາ) ເຊັ່ນ: ພະພຸດທະຮູບ, ໄມ້ກາງເຂນ ແລະອື່ນໆ;
- ເປັນເລື່ອງທີ່ເຊື່ອຖືໄດ້ ແລະ ມີການປະຕິບັດຕາມຄຳ ເຊື່ອນັ້ນ.

ສະໜາມີຄວາມສຳຄັນຕໍ່ຊາດ, ຕໍ່ປະເທດຊາດ ແລະ ກຸ່ມຄົນ ນັ້ນໆ ໃນດ້ານຕ່າງໆ ເຊັ່ນ: ດ້ານ ຂະນົບທຳນຽມ, ຮີດຄອງປະເພ ນີ, ວັດທະນະທຳ, ສະຖາປັດ ຕະຍະກຳ, ປະຕິມະກຳ, ວັນ ນະກຳ, ວິຈິດສິນ, ຄວາມສາ ມັກຄີ ແລະ ທັງເປັນແນວທາງ ໃນການດຳລົງຊີວິດ ຕາມແບບ ຢ່າງສາສະດາ ຫຼື ປະຕິບັດຕາມ ຫຼັກທຳຄຳສອນຂອງສາສະດາ ເພື່ອຊ່ວຍໃຫ້ຄົນເຮົາຮູ້ວ່າສິ່ງ ໃດດີ, ສິ່ງໃດຊົ່ວ, ຮູ້ຜິດ, ຮູ້ຖືກ ຕາມມາດຖານຂອງສາສະໜາ ນັ້ນ ແລະ ຮູ້ເຖິງຜົນແຫ່ງການ ກະທຳນັ້ນເຊັ່ນ: ຄຳສອນຂອງ ພະພຸດທະສາສະໜາ ວ່າ: ທຳດີ ໄດ້ດີ ທຳຊົ່ວໄດ້ຊົ່ວ; ເປັນແຫຼ່ງ ຄວາມຮູ້ຂອງຂະແໜງການຕ່າງໆ ແລະ ຖ່າຍທອດສາດເຫຼົ່ານັ້ນສູ່ ມວນມະນຸດໃນສັງຄົມ ເຊັ່ນ: ຄວາມຮູ້ດ້ານການແພດ, ສິລະ ປະກຳ, ສະຖາປັດຕະກຳ, ການ ຊ່າງ, ການດິນດີ, ຫັດຖະກຳ ທັງເປັນເຄື່ອງມືສົ່ງເສີມຄວາມ ໜັ້ນຄົງໃນການປົກຄອງປະເທດ ຖ້າທຸກຄົນຍິດຖືຫຼັກຄຳສອນ ຂອງສາສະໜາ ໃນແຕ່ລະປະ ການ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຄົນປົກຄອງ ຕົນເອງໄດ້ ທັງໃນສະຖານທີ່ລັບ ແລະ ສະຖານທີ່ເປີດເຜີຍ; ສາ ສະໜາ ເປັນທີ່ເພິ່ງທາງໃຈເມື່ອ ເກີດຄວາມທຸກເດືອດໃຈ ກໍຄື ເມື່ອຄົນເຮົາເກີດຄວາມທຸກກາຍ ແລະ ໃຈ ກໍມັກຈະຫາທາງອອກ ໃຫ້ກັບບັນຫາທີ່ເກີດຂຶ້ນ ແລະ ອີກແບບໜຶ່ງຂອງການແກ້ໄຂ ບັນຫາ ຄື: ການນຳຫຼັກທຳທາງ ສາສະໜາ ທີ່ຄົນເຄົາລົບນັບຖື ມາເປັນທີ່ເພິ່ງທາງໃຈ ແລະ ນຳ ມາໃຊ້ເປັນແນວທາງໃນການ ແກ້ໄຂບັນຫາ.

ໂດຍທົ່ວໄປແລ້ວ ສາສະ ໜາ ຕ້ອງມີອົງປະກອບ ດັ່ງນີ້:

- ມີຜູ້ປະກາດ, ກໍຕັ້ງ ຫຼື ສາສະດາ (ຜູ້ສອນ ຫຼື ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງ ສາສະໜາ) ທີ່ປາກົດຫຼັກຖານ ຢູ່ໃນປະຫວັດສາດ;
- ມີຄຳສອນໃນສາສະ ໜາ ລວມທັງກົດກ່ຽວກັບການ ປະຕິບັດຄຳສອນດັ່ງກ່າວ ຄື: ຂໍ້ຄວາມທີ່ຄວນຈິດຈຳສືບຕໍ່ກັນ ມາ ແລ້ວຈາລຶກໃນພະຄຳພີ;
- ມີຜູ້ສືບທອດ ຫຼື ຜູ້ ແທນຢ່າງເປັນທາງການຂອງ ສາສະໜານັ້ນໆ ຫຼື ຜູ້ຮັບຄຳ ສອນນັ້ນມາປະຕິບັດ ເຊິ່ງໄດ້ ແກ່ພະ ຫຼື ນັກບວດ ເຊິ່ງມີຄຸນ ສົມບັດຕາມແຕ່ລະສາສະໜາ

ສາສະໜາ ມີຄວາມສຳ ຄັນ ຄື ເຮັດໃຫ້ມະນຸດຢູ່ຮ່ວມ ກັນໄດ້ຢ່າງສະຫງົບສຸກ, ດຳລົງ ຊີວິດຢ່າງມີຫຼັກ ເພາະວ່າທຸກສາ ສະໜາ ລ້ວນແຕ່ສອນໃຫ້ຄົນ ເປັນຄົນດີ ແລະ ເມື່ອສາສະນິ ແລ້ວ ສັງຄົມກໍປາສະຈາກຄວາມ ຊົ່ວຮ້າຍ; ສາສະໜາເປັນບໍ່ເກີດ ແຫ່ງທຳມະຈັນຍາ ແລະ ຂະນົບ ທຳນຽມປະເພນີທີ່ດີງາມ; ສາ

**ຄຳຄົມ ສົມທໍລິດ**

ຄວາມກ້າວໜ້າສູ່ຄວາມສຳເລັດ ຄືການຮຽນຮູ້ ລາມປະສົບການ ແລະ ການຜິດພາດທີ່ຜ່ານມາຮຶ້ງ ໜຶ່ງໃນຊີວິດ ຖືຄິດທາງບວກໄດ້ ແນ່ນອນແປວ ທີ່ໄດ້ຮັບ ລະພິກາບັນຊີວິດຄືນສູ່ຄວາມລະເລີນ.

  <b>ຮຽນຄຳລາວໃຫ້ຖືກ</b>	
ຄຳຖືກ	ຄຳຜິດ
ພັກພາອາໄສ	ພັກພາອາໄສ
ນ້ຳໃສໃຈຈິງ	ນ້ຳໃສໃຈຈິງ
ພໍ່ແມ່ຫ່ວງໃຍ	ພໍ່ແມ່ຫ່ວງໃຍ
ລາວມັກຢອກໃຍ	ລາວມັກຢອກໃຍ
ນາງໃສ່ສິ້ນໄໝ	ນາງໃສ່ສິ້ນໄໝ
ບັບໄໝໃສ່ໂທດ	ບັບໄໝໃສ່ໂທດ
ຜັງຈິດຜັງໃຈ	ຜັງຈິດຜັງໃຈ
ວິໃຈວິຈານ	ວິໃຈວິຈານ
ງາມແທ້ໆໄດ້	ງາມແທ້ໆໄດ້



# ດື່ມກາເຟຫຼາຍ ຄວນລະວັງ

ສາສະໜາທາຍໂຣຄາ # ສາວແວ່ນ

ຫຼາຍທ່ານເລືອກດື່ມກາເຟຕອນເຊົ້າ ຫຼື ຕອນບ່າຍ ເພື່ອໃຫ້ຮູ້ສຶກມີພະລັງ ແລະ ເປັນການກະຕຸ້ນສະໝອງ ເພື່ອຊ່ວຍໃນການເຮັດວຽກໃນແຕ່ລະມື້ ເຊິ່ງອາດຈະກາຍເປັນກິດຈະວັດປະຈຳວັນຂອງບາງທ່ານ ແຕ່ທ່ານຮູ້ບໍ່ວ່າ ການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ກໍຈະເປັນອັນຕະລາຍຕໍ່ສຸຂະພາບເຊັ່ນດຽວກັນ; ໃນຄໍລໍາສາສະໜາທາຍໂຣຄາສະບັບນີ້, ເຮົາມາເບິ່ງນໍາກັນວ່າອັນຕະລາຍຈາກການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ຈະມີຄວາມສ່ຽງເຮັດໃຫ້ເກີດພະຍາດຫຍັງແດ່?



ເຮັດໃຫ້ມີຄວາມສ່ຽງເປັນພະຍາດຫົວໃຈ ບໍ່ວ່າຈະເປັນພະຍາດຫົວໃຈເຕັ້ນໄວຜິດປົກກະຕິ ແລະ ເຕັ້ນຜິດຈັງຫວະ ລວມທັງພະຍາດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບກ້າມຊີ້ນຫົວໃຈ ເພາະຄາເຟອິນໃນກາເຟ ໄປກະຕຸ້ນຫົວໃຈໃຫ້ເຕັ້ນຜິດປົກກະຕິ ແລະ ບາງຄັ້ງ

ອາດເຮັດໃຫ້ຫົວໃຈສັ່ນ ຍິ່ງຖ້າເປັນຄົນເຈັບທີ່ເປັນພະຍາດຫົວໃຈແລ້ວ ຍິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ອາການຮ້າຍແຮງຂຶ້ນຕື່ມ.

**2. ອາການມືນຊາ:** ເມື່ອຮ່າງກາຍຂາດວິຕາມິນບີ 1 ຈະເຮັດໃຫ້ເກີດອາການມືນຊາ, ກ້າມເນື້ອອ່ອນເພຍ, ໄຄ່ບວມ, ບາງຄັ້ງເຮັດໃຫ້ຫົວໃຈວາຍ ແລະ ເສຍຊີວິດໄດ້; ສາເຫດໜຶ່ງ ທີ່ເຮັດໃຫ້ຮ່າງກາຍຂາດວິຕາມິນບີ 1 ແມ່ນຍ້ອນການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ເພາະຄາເຟອິນຈະລົບກວນການດູດຊຶມວິຕາມິນບີ 1 ເຖິງຈະກິນອາຫານທີ່ອຸດົມໄປດ້ວຍວິຕາມິນບີ 1 ຫຼາຍປານໃດກໍຕາມ ຖ້າມີນິໄສການດື່ມກາເຟຫຼາຍກໍຈະບໍ່ຊ່ວຍຫຍັງ.

**3. ໂລກກະດູກຜ່ອຍ:** ການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ເປັນສາເຫດໜຶ່ງຂອງພະຍາດກະດູກຜຸ ເນື່ອງຈາກກາເຟຂັດຂວາງການດູດຊຶມທາດແຄວຊຽມ ທັງຂັດຂວາງການນໍາທາດແຄວຊຽມໄປໃຊ້ ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ກະດູກບໍ່ໄດ້ຮັບການບໍາລຸງຮັກສາ ຈົນພາໃຫ້ເກີດມີອາການຂາດທາດແຄວຊຽມ ເຮັດໃຫ້ກະດູກຜ່ອຍ ແລະ ບາງ.

**4. ຄວາມດັນເລືອດສູງ:** ສໍາລັບໃຜທີ່ເປັນຄວາມດັນເລືອດສູງຢູ່ແລ້ວ ຈໍາເປັນທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ລະວັງໃນການດື່ມກາເຟ ເພາະຖ້າດື່ມກາເຟເກີນໄປ ຈະໄປກະຕຸ້ນການປ່ອຍສານອະດີນໍລິນ (adrenaline) ເຊິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ການເຮັດວຽກຂອງຫົວໃຈເພີ່ມຂຶ້ນ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຫົວໃຈຂ້ອນຂ້າງເຕັ້ນແຮງ ແລະ ໄວຂຶ້ນ, ຄວາມດັນເລືອດກໍຈະເພີ່ມຂຶ້ນ ອັນເປັນສາເຫດທີ່ພາເຮັດໃຫ້ເກີດພະຍາດອື່ນໆຕື່ມອີກ.

**5. ພະຍາດກະເພາະອາຫານ:** ການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ຈະໄປກະຕຸ້ນການປ່ອຍອາຊິດອອກມາ ເຊິ່ງອາຊິດທີ່ປ່ອຍອອກມາຫຼາຍກວ່າປົກກະຕິ ຈະເພີ່ມໂອກາດໃຫ້ກະເພາະຖືກທໍາລາຍຫຼາຍຂຶ້ນ ສໍາລັບທ່ານໃດທີ່ເປັນໂຮກກະເພາະຢູ່ແລ້ວ ການດື່ມກາເຟຫຼາຍເກີນໄປ ຈະກະຕຸ້ນໃຫ້ມີບາດແຜໃນກະເພາະຫຼາຍຂຶ້ນ ພາໃຫ້ເກີດອາການເຈັບທ້ອງຢ່າງຮຸນແຮງ.

ແນ່ນອນວ່າ, ການດື່ມກາເຟ ມີຜົນປະໂຫຍດຫຼາຍຕໍ່ຮ່າງກາຍ ແຕ່ຖ້າດື່ມຫຼາຍເກີນໄປ ຈະສົ່ງຜົນບໍ່ດີຕໍ່ຮ່າງກາຍໄດ້ເຊັ່ນດຽວກັນ; ດັ່ງນັ້ນ, ຄວນພະຍາຍາມຄວບຄຸມການກິນກາເຟໃນປະລິມານທີ່ເໝາະສົມ ແຕ່ກໍຕ້ອງເອົາໃຈໃສ່ໃນການກິນອາຫານໃຫ້ຄົບ 5 ໝູ່ ເພື່ອໃຫ້ຮ່າງກາຍໄດ້ຮັບສານອາຫານທີ່ສົມບູນ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຕໍ່ພະຍາດຕ່າງໆ.

ຂໍ້ມູນຈາກ: [www.sanook.com](http://www.sanook.com)



## ໝັກຫາຍ ລະບົບ

(ໄລ່ອາຍຸ ແລ້ວ ພົບບັນເທົາ ບໍ່ເຮັດພິທີການ) # ສາວຈີ່ມ

\* ຜົນສິ້ນເລືອນກັນຍາ ກຽມຕ້ອນຮັບເດືອນຕຸລາຢ່າງເປັນທາງການໃນສະບັບໄປເຊິ່ງເຫັນໄດ້ວ່າມີຫຼາຍເຫດການສໍາຄັນ ນັ້ນກໍຄື **ວັນຄູແຫ່ງຊາດ ວັນປະທາດເອກະລາດ ວັນບຸນອອກພັນສາ** (ປະຈໍາປະເພີ) ແລະ ຊ່ວງເຮືອນຄອບຫຼວງລຽດລິນ ແຕ່ກ່ອນຈະໄປເຖິງເຫດການສໍາຄັນເຫຼົ່ານັ້ນ ລະຊອນທ່ານມາເບິ່ງເບື້ອງ ບຸນໃຫຍ່ກາງພັນສາ **ວັນ 29 ກັນຍາ** ມໍ່ມາຫຍັບໃກ້ ຫຼາຍຄົນກຽມໃຈຖ້າສົນທາກຸສົນເພີ່ມ ກຽມຕົກບາດຢາດນໍ້າ **ບຸນສະຫຼາກສິບມາ ນັ້ນແລ້ວ!**

\* **ວັນຄູແຫ່ງຊາດ ຫຍັບລິ້ນເຂົ້າມາ (7 ຕຸລາ 1994 - 7 ຕຸລາ 2023)** ທີ່ຈະໝູນຄຽນມາບັນລັບຄົບຮອບ 29 ປີ ເບື້ອງໃນເວລາດັ່ງກ່າວນີ້ ຈ່ອນພອນໃຫ້ **ຄູຄູກຸ່ມ** ຈຶ່ງມີສຸຂະພາບເລັ້ມແຂງ ປະສົບຜົນສໍາເລັດໃນໜ້າທີ່ການງານ ແລະ ເປັນຮຸ້ນໄພຮຸ້ນໄຊໃຫ້ແກ່ຮັ່ງຄົມລາວຕະຫຼອດໄປ ຄູຄູກຸ່ມລາຍມາລ້ວນ ເໝາະສົມໃຫ້ ເປັນທວນໄພເຍືອງທາງ ສ່ວງແສງ ເຍືອງໄດ້ ເປັນຜູ້ນໍາພາໃຫ້ ສິດໄປເຖິງລິ້ງ ເປັນແມ່ພິມກໍສາງ ຄົນໃຫ້ພັດທະນາ **ຊອບແລ້ວ!**

😊 **ຊອບຍິ້ມ** 😊 # ແອ່ນຕູ້ງ

### ນອນບໍ່ຫຼັບ

ພະນັກງານຄົນໜຶ່ງລິ້ນໃຫ້ໝູ່ພົງວ່າ  
+ ຕັ້ງແຕ່ໄດ້ທົດໜ້າຄົນໃໝ່ນັ້ນ ກູນອນຢູ່ທ້ອງການບໍ່ໄດ້ເລີຍ ໜ່າຍເດ.  
- ອ້າອ! ເປັນຫຍັງລາວຕິດຕາມມືງຫລາຍ?  
+ ບໍ່ເລີຍ ລາວໂກນແສງໄພດ  
- !?!?



### ຄະຕິເຕືອນໃຈ # ດອກຫຍ້າ

- ຄົນອ່າຄວາມຮູ້ໜ້ອຍ
- ຢ່າປະເວີບອ່າມີຫຼາຍ
- ຢ່າໄດ້ເມົາມົດຫລົງ
- ອ່າຄົນມີຄວາມຮູ້
- ຄິດດັ່ງກັບໃນຮ້າງ
- ຫາງຜະເລບໍ່ເຄີຍຜ່ານ
- ເຫັນແຕ່ນ້ຳຮ້າງໜ້ອຍ
- ອ່າໂກກວ້າງກວ່າຜະເລ



## ຄໍາຂໍຂອງຄູອາສາ

# ສາວຄູ ວັງຄົກລິ້ນ

- \* ກະດອງໃຈຍິດໜັ້ນ ຈຶ່ງຫາຮຽນວິຊາຄູ ໃບປະກາດມີພ້ອມ ປະປົງໃຈແນ່ແລ້ວ
- \* ເຖິງຊິໄກທ່າງບ້ານ ຈາກປ້າລຸງອາວອາ ມາຢູ່ເນົານອນພີ້ ມີຕຸບພໍ່ເພິ່ງຊິ້ນ ຫາກິນຕາມໂຄກກວ້າງ
- \* ຫຼາຍວຽກງານໃຫຍ່ນ້ອຍ ເພື່ອແຂ່ງຊິງຜົນງານ ເດີກທ່າງຄົນຂຽນແຕ້ມ ນໍາເອົາຄວາມຮັບຮູ້
- \* ແມ່ນວ່າ ແສນຍາກຫຍຸ້ງ ຄວາມຫວັ່ນໄຫວມາວິນ ຊິໄປຕໍ່ ຫຼື ຊິພໍພຽງນີ້ ຫິນຫວາຍໃຈຊຸມີ້
- \* 8-9 ປີຢູ່ຖ້າ ທຸກຄໍາຄືນນອນຄິດ ຫຼາຍຄົນໃຈເຈເວົ້າ ເສຍດາຍວັນເວລາ ຄິດມາພໍຢາກລາອອກຊ້າ
- \* ຄູອາສາກາບກັມ ຂໍໃຫ້ທາງການນໍາ ຂໍອ້ອນວອນເຫັນໃຈດ້ວຍ ຢ່າໃຫ້ ຄວາມມຸ່ງຫວັງຄູອາສາດັບສິ້ນ ຊິຕາຍຖິ້ມແມ່ນທັງເປັນ ແທ້ໆໄດ້ ທ່ານເອີຍ.
- ຝັນໄຜ່ເປັນຄູ ດັ່ງໃຈປະສົງມຸ້ງ ຄະແນນດີຍິ່ນ ອາສາເຂົ້າສິດສອນ ທ່ານເອີຍ
- ຖານຖິ່ນດິນນາ ແມ່ມານດາເຄົ້າ ແດນໄກອາໄສເພິ່ນ ຄູຕ້ອງອິດທົນ ນັ້ນແລ້ວ
- ຂານເຮັດເກີນແຮງ ເກັບປະສົບການພ້ອມ ບົດສອນພຽນພໍ່າ ມາສອນໃຫ້ໝູ່ນັກຮຽນ
- ລໍາບາກກາຍໃຈ ຂໍມະມະໂນຈິນທໍ້ ຈິດຊິວິໄຊມ່ປ່ວຍ ຖາມພ້ອມຕອບເອງ
- ຕົວເລກລັດຖະກອນ ເມື່ອໃດຊິມາໃກ້ ໂຄຕາເຮົາບໍ່ມີງ່າຍ ອິຕິນນ້ອງນຸ່ງນັກຮຽນ ຮຽມເອີຍ
- ປະນີມນອບເໜືອສຽນ ຊ່ວຍຄູອາສາທ້ອນ ຄູອາສາທ້ວເຂດຖິ່ນ



# ສໍາຄັນ - ລ່າມ - ຕ້ອງການ

“ສໍາຄັນ”, “ຈໍາເປັນ” ແລະ “ຕ້ອງການ” ທັງສາມຄໍານີ້ມີຄວາມໝາຍຄື ແລະ ຕ່າງກັນ ດັ່ງນີ້:

“ສໍາຄັນ” ເປັນຄໍາວິເສດ ຈາກເຄົ້າຂະແມ **ສຸຂຸລາວ** (ສັມຄາລ “ເຮັດໃຫ້ຮູ້”) ເມື່ອຮັບມາໃຊ້ໃນພາສາລາວ ກໍອອກສຽງເປັນ “ສໍາຄັນ” ໝາຍເຖິງ “ເປັນພິເສດກວ່າທໍາມະດາ” ເຊັ່ນ

- ເລື່ອງນີ້ເປັນເລື່ອງສໍາຄັນ.
- “ສໍາຄັນ” ຍັງໝາຍເຖິງ “ມີຄຸນຄ່າ” ເຊັ່ນ
- ຂອງສິ່ງນີ້ເປັນຂອງສໍາຄັນ.
- “ສໍາຄັນ” ຍັງໝາຍເຖິງ “ມີຊື່ສຽງ” ເຊັ່ນ
- ທ່ານຜູ້ນີ້ເປັນບຸກຄົນສໍາຄັນທີ່ໃຜຮູ້ຈັກ.
- “ສໍາຄັນ” ຍັງໝາຍເຖິງ “ຄວນຈື່ຈໍາເອົາໄວ້” ເຊັ່ນ
- ຫົວຂໍ້ນີ້ເປັນຫົວຂໍ້ສໍາຄັນຢູ່ໃນເອກະສານ.
- “ຈໍາເປັນ” ເປັນຄໍາວິເສດ ໝາຍເຖິງ “ຕ້ອງເປັນແນວນັ້ນ, ຕ້ອງເຮັດ, ຂາດບໍ່ໄດ້” ເຊັ່ນ
- ລາວຈໍາເປັນຕ້ອງໄດ້ໄປຊອກຫາເຮັດວຽກຢູ່ໃນເມືອງ ເພາະນາຢູ່ບ້ານແລ້ງ.
- ພໍ່ຈໍາເປັນຕ້ອງໄດ້ຂາຍນາ ເພື່ອເອົາເງິນໃຫ້ລູກຮຽນຕໍ່ມະຫາວິທະຍາໄລ.
- ເຂົ້າໜຽວເປັນອາຫານທີ່ຈໍາເປັນຂອງຄົນລາວ.
- “ຕ້ອງການ” ເປັນຄໍາກິລິຍາ ທີ່ໝາຍເຖິງ “ປາດຖະໜາ, ຢາກໄດ້, ຢາກມີ, ປະສົງ; ຢາກໄດ້ສິ່ງໃດສິ່ງໜຶ່ງຕາມຄວາມມຸ່ງໝາຍທີ່ມີ” ເຊັ່ນ
- ຜູ້ໂດຍສານຍອມຈ່າຍເງິນຄ່າໂດຍສານເພີ່ມເພາະພວກເຂົາຕ້ອງການຄວາມສະດວກສະບາຍໃນການເດີນທາງ.
- ລາວຕ້ອງການຊື້ດິນສວນ ເພື່ອປູກໝາກໄມ້ກິນໝາກສົ່ງຂາຍຕະຫຼາດ.
- ເດັກດ້ອຍໂອກາດ ຕ້ອງການຄວາມຊ່ວຍເຫຼືອຈາກຜູ້ມີໃຈບຸນ

## ຈີນ-ອາຊຽນ ຈະລົງເລິກການຮ່ວມມືໃນຂົງເຂດພະລັງງານສະອາດ

ຕາມການລາຍງານຂ່າວໃນວັນທີ 19 ກັນຍາຜ່ານມາ ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ສັບປະດາການຮ່ວມມືດ້ານພະລັງງານສະອາດຈີນ-ອາຊຽນ 2023 ທີ່ຮ່ວມກັນຈັດຂຶ້ນໂດຍກົມພະລັງງານແຫ່ງຊາດຈີນ, ອົງການປົກຄອງແຂວງໄຫຫຼາ ແລະ ກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ຊັບພະຍາກອນບໍ່ແຮ່ຂອງອິນໂດເນເຊຍ ໄດ້ໄຂຂຶ້ນຢູ່ນະຄອນໄຫໂຂ ແຂວງໄຫຫຼາຂອງຈີນ, ຫຼາຍຝ່າຍໄດ້ສະແດງທ່າທິຈະລົງເລິກການຮ່ວມມືໃນຂົງເຂດພະລັງງານສະອາດ.



ທ່ານ ຈ່າງ ຈິ່ງນ ຮວາ ຫົວໜ້າກົມພະລັງງານແຫ່ງຊາດຈີນ ໄດ້ກ່າວໃນພິທີໄຂວ່າ: ຈີນຍິນດີສືບຕໍ່ເພີ່ມທະວີການຮ່ວມມືຕົວຈິງກັບບັນດາປະເທດສະມາຊິກອາຊຽນໃນການເຊື່ອມຕໍ່ດ້ານພະລັງງານໄຟຟ້າ, ພະລັງງານໝູນວຽນ ແລະ ດ້ານອື່ນໆ. ທ່ານ ກາວ ກົມ ຮຸນ ເລຂາທິການໃຫຍ່ອາຊຽນກ່າວວ່າ: ຫວັງວ່າອາຊຽນ ແລະ ຈີນຈະຖືເອົາສັບປະດາການຮ່ວມມືດ້ານພະລັງງານສະອາດເປັນເວທີທີ່ສໍາຄັນ, ຮ່ວມກັນຊຸກຍູ້ໃຫ້

ພະລັງງານຫັນເປັນແບບສີຂຽວ ແລະ ປ່ອຍກາກບອນຕໍ່າ. ທ່ານ ອາຣິຟິນ ຕັສຣິຟ ລັດຖະມົນຕີກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ຊັບພະຍາກອນບໍ່ແຮ່ຂອງອິນໂດເນເຊຍກ່າວໃນພິທີໄຂວ່າ: ອິນໂດເນເຊຍ ຍິນດີຕັ້ງໜ້າເພີ່ມທະວີການແລກປ່ຽນບົດຮຽນຕົວຈິງກ່ຽວກັບການປະດິດສ້າງໃໝ່ຂອງເຕັກໂນໂລຊີດ້ານພະລັງງານ, ຊ່ວຍເຫຼືອການພັດທະນາຢ່າງຂະໜາດໃຫຍ່ດ້ານພະລັງງານສະອາດ.

## ສປຊ ສະເໜີ 6 ເປົ້າໝາຍຮີບດ່ວນໃນລະດັບສາກົນ ເພື່ອເປັນຟຸລາລະດັບການພັດທະນາ



ກອງປະຊຸມສຸດຍອດວ່າດ້ວຍເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ ຫຼື ປພຍ (SDG Summit) ເຊິ່ງຈັດຂຶ້ນໃນໄລຍະກາງສະໄໝຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວາລະ 2030 ເພື່ອການພັດທະນາແບບຍືນຍົງໃນລະຫວ່າງວັນທີ 18-19 ກັນຍາ 2023 ທີ່ນະຄອນນິວຢອກ ສ. ອາເມຣິກາ. ກອງປະຊຸມສຸດຍອດໃນປີນີ້ ກໍເພື່ອທົບທວນຄືນບັນດາຜົນສໍາເລັດ, ຄວາມຄືບໜ້າ, ຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງໃນ

ລະດັບສາກົນ ພ້ອມທັງເປັນໂອກາດໃຫ້ບັນດາປະເທດສະມາຊິກ ຍືນຍັນຄວາມໝາຍໝັ້ນຂອງຕົນ ໃນການເລັ່ງລັດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ປພຍ ໃນຊຸມປີຕໍ່ໜ້າ. ທ່ານ ອັນໂຕນີໂອ ກູເຕເຣັດສ໌ (Antonio Guterres) ເລຂາທິການໃຫຍ່ອົງການ ສປຊ ໄດ້ຍ້າຄືນຄວາມໝາຍໝັ້ນຂອງວົງຄະນະຍາດສາກົນ ຢູ່ໃນກອງປະຊຸມສຸດຍອດ ທີ່ຮັບຮອງເອົາປພຍ ໃນປີ 2015 ໃນການແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ, ໄພອິດທິ, ຂໍ້ຂັດແຍ່ງ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍຕ່າງໆ. ເຖິງແນວໃດກໍຕາມ, ຕະຫຼອດໄລຍະຜ່ານມາ ໃນທົ່ວໂລກສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເປົ້າໝາຍທັງໝົດ. ຕໍ່ສະພາບການດັ່ງກ່າວ, ເລຂາທິການໃຫຍ່ ສປຊ ໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ວົງຄະນະຍາດສາກົນ ຮ່ວມກັນສ້າງແຜນງານເພື່ອຟື້ນຟູວາລະດັບການພັດທະນາດັ່ງກ່າວ ພ້ອມທັງໄດ້ສະເໜີ 6 ເປົ້າໝາຍຮີບດ່ວນໃນລະດັບສາກົນ ຄື: (1) ການລຶບລ້າງໄພອິດທິ ເພື່ອຮັບປະກັນ

ການເຂົ້າເຖິງໂພຊະນາການທີ່ຄົບຖ້ວນສໍາລັບທຸກຄົນ, (2) ການຫັນປ່ຽນໄປສູ່ການນໍາໃຊ້ພະລັງງານທົດແທນ ກໍຄືການຫຼຸດຜ່ອນການປ່ອຍອາກາກບອນ, (3) ການຫັນເປັນດິຈິຕອນເພື່ອເຊື່ອມໂຍງທາງດ້ານເຕັກໂນໂລຊີທັນສະໄໝ, (4) ການປັບປຸງຄຸນະພາບຂອງລະບົບການສຶກສາທີ່ທຸກຄົນສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້ໃນທຸກເກນອາຍຸ; (5) ການສົ່ງເສີມໃຫ້ມີວຽກເຮັດງານທຳທີ່ດີ ແລະ ມີລະບົບປະກັນສັງຄົມ ແລະ (6) ການປົກປັກຮັກສາທໍາມະຊາດ ເພື່ອຢຸດຕິວິກິດການທີ່ຕິດພັນກັບການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ, ມົນລະພິດ ແລະ ການສູນເສຍຊີວະນາໆພັນ, ພ້ອມທັງຮຽກຮ້ອງໃຫ້ບັນດາປະເທດ ນໍາໃຊ້ກາລະໂອກາດນີ້ ເພື່ອຮ່ວມກັນຮັກສາຄໍາໝາຍໝັ້ນໃນລະດັບສາກົນດັ່ງກ່າວ ເພື່ອຄວາມຫວັງທີ່ຈະສ້າງການປ່ຽນແປງທີ່ສໍາຄັນສໍາລັບທຸກຄົນໃນທົ່ວໂລກ. ທ່ານ ນາງ ພໍລາ ນາຣ໌ແວຣ໌ ປະທານສະພາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ສປຊ ໄດ້ຍົກໃຫ້

ເຫັນບັນດາສິ່ງທ້າທາຍໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ປພຍ ທໍາມາກສະພາວິກິດການຫຼາຍດ້ານທີ່ກໍາລັງເກີດຂຶ້ນໃນປັດຈຸບັນ ແລະ ເຫັນວ່າ ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ຖືເປັນຈຸດທິຫັນປ່ຽນໃນຄວາມພະຍາຍາມຂອງສາກົນ ເພື່ອບັນລຸປພຍ. ສະພາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ສປຊ ຈະສືບຕໍ່ນໍາເອົາຜົນຂອງກອງປະຊຸມສຸດຍອດແລະກອງປະຊຸມປິ່ນອ້ອມທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດອີງຕາມພາລະບົດບາດຂອງຕົນ ໃນການສະໜັບສະໜູນຄວາມພະຍາຍາມ ແລະ ສົ່ງເສີມການປົກສາຫາລືໃນຂອບຫຼາຍຝ່າຍ ເພື່ອຜັນຂະຫຍາຍແຜນງານຕ່າງໆໃຫ້ເປັນຮູບປະທໍາຫຼາຍຂຶ້ນ. ກອງປະຊຸມ ໄດ້ຮັບຮອງເອົາຖະແຫຼງການທາງການເມືອງ ແລະ ສືບຕໍ່ດໍາເນີນມາກອະພິປາຍທົ່ວໄປ ໄປຄຽງຄູ່ກັບເວທີປົກສາຫາລື ໃນລະດັບຜູ້ນໍາເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍ 6 ຫົວຂໍ້ ທີ່ຕິດພັນກັບການສືບຕໍ່ສົ່ງເສີມຄວາມພະຍາຍາມຂອງສາກົນ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ປພຍ ໃນຕໍ່ໜ້າ.

### ວິທີເຮັດວຽກ

ພາກທີ 4 ມາລະຍາດ ແລະ ຄຸນສົມບັດຂອງນັກປະຕິວັດ (ຕໍ່)

#### ຂ) ພະຍາດຍົກພັກຍົກພວກ:

ພະຍາດຕົວນີ້ ກໍເປັນອັນຕະລາຍຄືກັນ, ຕັ້ງແຕ່ບ່ອນຖືພັກພວກ ກໍຈະກາຍເປັນການແບ່ງແຍກ. ຜູ້ໃດຖືກໃຈໂຕ ແມ່ນວ່າຈະຊົ່ວປານໃດກໍຖືວ່າມັນດີ, ມັນເຮັດວຽກການອັນຊົ່ວ ກໍຖືວ່າເປັນອັນຈິບງາມ, ແລ້ວກໍປິດເອົາກັນ ສະໜັບສະໜູນກັນ. ຜູ້ໃດບໍ່ຖືກໃຈໂຕ ແມ່ນມັນຈະເປັນຄົນດີພຽງໃດ ກໍເວົ້າວ່າເປັນອັນຊົ່ວ ແລ້ວກໍຊອກວິທີທັບຖົມຕິຕຽນ ແລະ ຢຽບຢໍາໃຫ້ຈົມລົງ.

ພະຍາດຕົວນີ້ເປັນອັນຕະລາຍໃຫ້ແກ່ພັກຫຼາຍທີ່ສຸດ, ມັນເຮັດໃຫ້ເສຍຫາຍເຖິງຄວາມເປັນເອກະພາບຂອງພັກ, ມັນເຮັດໃຫ້ພັກຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສາມາດຂອງສະມາຊິກລົງ ແລະ ບໍ່ປະຕິບັດນະໂຍບາຍຂອງຕົນໄດ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນ. ມັນເຮັດໃຫ້ເສຍຄວາມຮັກແພງສະໜິດສະໜົມລະຫວ່າງສະມາຊິກດ້ວຍກັນ ແລະ ກໍໃຫ້ເກີດຄວາມລະແວງສົງໄສກັນຂຶ້ນ ແລ້ວກໍແຕກສາມັກຄີພາຍໃນ, ເປັນເຫດໃຫ້ພັກອ່ອນແຮງລົງ.

#### ຄ) ພະຍາດຜິວເຜີນ:

ບໍ່ເບິ່ງກວ້າງເຫັນໄກ ບໍ່ຄິດຮອດບັນຫາທີ່ໃຫຍ່ຫຼວງ ແຕ່ແລ້ວຊ້ໍາພັດກະຈຸ້ກະຈີ້ນໍາແຕ່ວຽກລະອຽດມຸ່ນຍ່ອຍ, ຍົກຕົວຢ່າງກໍຄືການເພີ່ມພູນຜະລິດຜົນ ແລະ ລໍາລຽງສະບຽງອາຫານໃຫ້ກອງທັບ ຊໍາບໍ່ຄິດຮອດ, ແລ້ວຊ້ໍາພັດມາຄິດຮອດແຕ່ເລື່ອງຈະໃຊ້ເຂົ້າເຢັນ ແລະ ນໍ້າແກງເຫຼືອຢູ່ໃນເຮືອນຄົວ.

ຄົນຜູ້ເປັນແນວນັ້ນ ຈະມອງເຫັນແຕ່ຜົນໄດ້ຜົນເສຍອັນນ້ອຍໆ ແຕ່ບໍ່ເຫັນຜົນໄດ້ຜົນເສຍອັນໃຫຍ່ຫຼວງ.

ອ່ານຕໍ່ສະບັບໜ້າ...

## ໂຮງງານໃນອິນໂດເນເຊຍ ອາດຖືກສັ່ງປິດ ຖ້າບໍ່ຕິດຕັ້ງລະບົບຄວບຄຸມມົນລະພິດ

ທ່ານ ໂຈໂກ ວິໂດໂດ ປະທານາທິບໍດີອິນໂດເນເຊຍ ໄດ້ຊ່ວຍລົງໂທດໂຮງງານທີ່ປະຕິເສດຕິດຕັ້ງລະບົບຄວບຄຸມມົນລະພິດ ເພື່ອຮັບມືຄຸນນະພາບອາກາດທີ່ບໍ່ດີໃນນະຄອນຫຼວງຈາກາຕາ ເມືອງຫຼວງຂອງປະເທດ. ອີງຕາມສໍານັກຂ່າວຊິນຮິວ ລາຍງານວ່າ: ທ່ານ ໂຈໂກ ວິໂດໂດ ເຕືອນວ່າ: ຈະຕ້ອງມີການລົງໂທດ ແລະ ສັ່ງປິດໂຮງງານອຸດສາຫະກໍາແນ່ນອນ ຖ້າໂຮງງານເຫຼົ່ານັ້ນ ປະຕິເສດການ



ຕິດຕັ້ງລະບົບບໍາບັດອາກາດເພາະປະຊາຊົນຕ້ອງເສຍຄ່າໃຊ້ຈ່າຍສູງເພື່ອຮັກສາສຸຂະພາບ. ທັງນີ້, ລັດຖະບານອິນໂດເນເຊຍໄດ້ອອກນະໂຍບາຍເຮັດວຽກຢູ່ເຮືອນ, ກໍານົດໃຫ້

ຜູ້ຂັບຂີ່ລົດໃຫຍ່ທົດສອບການປ່ອຍມົນລະພິດ ລວມທັງກະຕຸ້ນປະຊາຊົນໃຫ້ໃຊ້ລະບົບຂົນສົ່ງສາທາລະນະ ແລະ ລົດໄຟຟ້າເພື່ອຫຼຸດມົນລະພິດທາງອາກາດ. ຂະນະດຽວກັນ, ທ່ານ ໂຈໂກ ວິໂດໂດ ໄດ້ເລືອກທ່ານ ລຸຮັດ ບິນຊາ ປັນໄຈຕັນ ລັດຖະມົນຕີອາວຸໂສຂອງອິນໂດເນເຊຍ ເປັນຜູ້ນໍາການຕໍ່ສູ້ມົນລະພິດທາງອາກາດ ເຊິ່ງລວມທັງການປຸກຕົ້ນໄມ້, ການປ່ຽນແປງສະພາບອາກາດ ແລະ ການບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍ.



ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ

# ກຽມພ້ອມຮັບພັກບັນສັງຄົມ ຜູ້ອາຍຸສູງ

ມາຮອດປັດຈຸບັນຫຼາຍປະເທດໄດ້ກ້າວເຂົ້າສູ່ເສັ້ນແດງແຫ່ງສັງຄົມຜູ້ເຖົ້າມາໄດ້ຫຼາຍປີແລ້ວ ແລະ ອີກຫຼາຍປະເທດພວມຢູ່ໃນສະພາບກຽມພ້ອມເພື່ອຮັບພັກບັນຫາປະຊາກອນອາຍຸສູງ. ສ່ວນ ສປປ ລາວ ພວກເຮົາຍັງອີກໄກຈຶ່ງຈະເຖິງເສັ້ນແດງດັ່ງກ່າວ ແຕ່ກໍຄວນເບິ່ງບົດຮຽນຂອງຕ່າງປະເທດເພິ່ນມີນະໂຍບາຍ ສະຫວັດດີການສັງຄົມແນວໃດ ເພື່ອເບິ່ງແຍງດູແລຜູ້ເຖົ້າ. ດັ່ງນັ້ນບົດຄວາມປະຈຳວັນນີ້ ຈຶ່ງຂໍເວົ້າບາງດ້ານຂອງນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວ ທີ່ປະເທດຈຳນວນໜຶ່ງໄດ້ທຸ້ມເທງົບປະມານໃສ່.

**ຍີ່ປຸ່ນ** ໃນຊຸມປີຜ່ານມາທາງການຍີ່ປຸ່ນໄດ້ຕັ້ງງົບປະມານຈຳນວນມະຫາສານເພື່ອສ້າງສູນຮັບຮອງຜູ້ເຖົ້າ ລວມທັງໂຮງພະຍາບານທີ່ເຮັດໜ້າທີ່ເບິ່ງຄົນໃນໄວນີ້ ໄປຄຽງຄູ່ກັບນໍາເຂົ້າແຮງງານຕ່າງປະເທດ ເພື່ອບັນຈຸເຂົ້າເຮັດວຽກຕາມສູນດັ່ງກ່າວ. ນອກຈາກນັ້ນ, ວິຊາ “ເບິ່ງແຍງຜູ້ເຖົ້າ” ຍັງໄດ້ຖືກບັນຈຸເຂົ້າໃນລະບົບການສຶກສາຂອງຍີ່ປຸ່ນ. ຂໍ້ມູນເມື່ອປະມານ 5 ປີຜ່ານມາໃຫ້ຮູ້ວ່າ ບັນດາໂຮງຮຽນວິຊາຊີບ, ສະຖາບັນການສຶກສາ ຕະຫຼອດຮອດມະຫາວິທະຍາໄລຕ່າງໆ ທີ່ມີຫຼັກສູດຝຶກອົບຮົມວິຊາເບິ່ງແຍງຜູ້ເຖົ້ານັ້ນມີທັງໝົດເກືອບ 400 ແຫ່ງໃນທົ່ວປະເທດ ຍີ່ປຸ່ນ ບໍ່ພຽງແຕ່ເທົ່ານັ້ນ, ນັກສຶກສາຕ່າງປະເທດທີ່ສະໝັກເຂົ້າຮຽນວິຊານີ້ ກໍມີຈຳນວນ 2000 ຄົນ ກວມເອົາ 30% ຂອງນັກຮຽນນັກສຶກສາທີ່ເລືອກຮຽນວິຊານີ້ທັງໝົດ. ຂ່າວບອກວ່າເມື່ອທຽບກັບຄວາມຕ້ອງການຕົວຈິງຂອງບັນດາສູນໃນທົ່ວປະເທດແລ້ວ, ຈຳນວນພະນັກງານໃນອາຊີບນີ້ຍັງໜ້ອຍເກີນໄປ ດັ່ງນັ້ນ, ທາງການຍີ່ປຸ່ນຈຶ່ງໄດ້ລິເລີ່ມສ້າງຫຸ້ນຍົນ ເພື່ອເຮັດໜ້າທີ່ໃຫ້ບໍລິການຜູ້ເຖົ້າ. ການຜະລິດຫຸ້ນຍົນຊ່ວຍເຫຼືອຜູ້ເຖົ້າຕາມສູນຕ່າງໆນັ້ນ ໄດ້ເລີ່ມມາແຕ່ປີ 2013 ແລະໄດ້ທົດລອງນໍາໃຊ້ຢູ່ 10 ສູນໃນປີ 2016 ເພື່ອຖອດຖອນບົດຮຽນ. ເປົ້າໝາຍການທົດລອງແມ່ນເພື່ອເກັບກຳຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບຄວາມຈຳເປັນດ້ານຕ່າງໆ ໃນການເບິ່ງແຍງຜູ້ເຖົ້າ ໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນຫາທີ່ພະນັກງານໄດ້ພົບພໍ້ໃນເວລາປະຕິບັດໜ້າທີ່ຢູ່ຕາມບັນດາສູນ. ຜົນຈາກການທົດລອງໄດ້ນໍາເອົາໄປໃຊ້ເພື່ອອອກແບບຫຸ້ນຍົນໃຫ້ມີຄວາມສົມບູນຂຶ້ນໃນການຊ່ວຍເຫຼືອຜູ້ເຖົ້າເວລາລຸກ, ນັ່ງ, ຍ່າງ ແລະ ຊ່ວຍອາບນໍ້າ- ເຮັດອະນາໄມຮ່າງກາຍ. ລັດຖະບານຍີ່ປຸ່ນ ໃຫ້ງົບປະມານສະ

ໜັບສະໜູນການສ້າງຫຸ້ນຍົນໃນອັດຕາ 2/3 ຂອງມູນຄ່າທັງໝົດໃນການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ຜະລິດເຄື່ອງມື ສະເພາະນີ້.

**ສປ ຈີນ** ສະຖິຕິໃນທ້າຍປີ 2019 ໃຫ້ຮູ້ວ່າປະຊາກອນຈີນ ທີ່ມີອາຍຸແຕ່ 60 ປີຂຶ້ນໄປນັ້ນມີທັງໝົດ 250 ລ້ານຄົນ ແລະ ຄາດວ່າຈະເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 500 ລ້ານຄົນພາຍໃນປີ 2050. ເພື່ອຮັບພັກບັນສັງຄົມຜູ້ເຖົ້າໄວ້ແຕ່ເນັ້ນໆ ທາງການຈີນໄດ້ສ້າງ ແລະ ເຜີຍແຜ່ກິດລະບຽບກ່ຽວກັບການບໍລິຫານຄຸ້ມຄອງສູນເບິ່ງແຍງລ້ຽງດູ ຜູ້ເຖົ້າໃນທ້າຍປີ 2017 ໂດຍກະຊວງກິດຈະການພົນລະເຮືອນ. ເນື້ອໃນຂອງກິດລະບຽບໄດ້ກຳນົດແຈ້ງ ກ່ຽວກັບອຸປະກອນອຳນວຍຄວາມສະດວກຢູ່ຕາມສູນບໍລິການ ກໍຄືເຮືອນພັກສຳລັບຜູ້ເຖົ້າ ເຊັ່ນ ອຸປະກອນສື່ສານ ລວມມີໂທລະສັບ ແລະ ອິນເຕີເນັດ ພ້ອມດ້ວຍນັກວິຊາການ ເພື່ອຝຶກແອບບັນດາຜູ້ເຖົ້າໃຫ້ຮູ້ນຳໃຊ້ອຸປະກອນເຫຼົ່ານີ້. ກິດລະບຽບຍັງໄດ້ກຳນົດຫຼັກການປະພຶດຂອງພະນັກງານ ທີ່ເຮັດວຽກປະຈຳຢູ່ສູນເບິ່ງແຍງຜູ້ເຖົ້າ ຄືຕ້ອງປະຕິບັດຕໍ່ຜູ້ເຖົ້າດ້ວຍຄວາມສຸພາບ, ມີຄວາມອິດທິນ, ຮັກສາຄວາມລັບສ່ວນຕົວຂອງບັນດາຜູ້ເຖົ້າ. ທີ່ຕັ້ງຂອງເຮືອນພັກຜູ້ເຖົ້າຕ້ອງມີຄວາມປອດໄພ ແລະ ມີຄວາມເປັນສ່ວນຕົວສູງ. ໜ່ວຍງານຄຸ້ມຄອງເຮືອນພັກຕ້ອງກຳນົດແຜນໃຫ້ບໍລິການຢ່າງລະອຽດ, ມີລະບຽບການໃນການຮັບ ແລະ ແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກຂອງບັນດາຜູ້ໃຊ້ບໍລິການ. ໃນຊຸມປີເລີ່ມຕົ້ນໃຫ້ບໍລິການເຮືອນພັກຜູ້ເຖົ້າ (2016) ນັ້ນ, ຢູ່ສປ ຈີນ ມີເຮືອນພັກຜູ້ເຖົ້າທັງໝົດ 140.000 ແຫ່ງມີຕຽນອນ 7,3 ລ້ານໜ່ວຍຊຶ່ງຍັງໜ້ອຍກວ່າຄວາມຕ້ອງການຕົວຈິງຫຼາຍ ດັ່ງນັ້ນ, ຕໍ່ມາໃນປີ 2019 ທາງການຈີນຈຶ່ງໄດ້ເປີດກວ້າງການລົງທຶນຈາກຍີ່ປຸ່ນ ເພື່ອສ້າງສະຖານທີ່ເບິ່ງແຍງຜູ້ເຖົ້າ ຢູ່ເມືອງຍີຊິງ ແຂວງຊຽງຈູ ຈຳນວນ 800 ຫົວໜ່ວຍ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍອຸປະກອນອຳນວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆ ເຊັ່ນ ລະບົບອິນເຕີເນັດ, ມີການຕິດຕັ້ງອຸປະກອນ ປັນຍາປະດິດໃສ່ບ່ອນນັ່ງຫົວວິດຖ່າຍ ເພື່ອວັດແທກຄວາມດັນເລືອດແບບອັດຕາໂນມັດ.

ຕາມມາດຕະຖານສາກົນແລ້ວ, ປະເທດໃດທີ່ມີປະຊາກອນ ອາຍຸ 60 ຂຶ້ນໄປຈຳນວນ 10% ຂອງປະຊາກອນພາຍໃນປະເທດແລ້ວ ກໍຈະຖືກຂຶ້ນບັນຊີວ່າເປັນສັງຄົມຜູ້ອາຍຸສູງ.



## ລາວເຮັດຜູ້ດຽວໝົດ

#ບ່າວກະບື

ຄູ: "ສົງ, ພໍ່ຂອງທູນໄດ້ຊ່ວຍເກັບນົດ ຝຶກທັດພາສາອັງກິດໃຫ້ທູນແມ່ນບໍ່?"

ສົງ: "ບໍ່ໄດ້ຊ່ວຍດອກປີຄູ. ພໍ່ທູນເກັບຜູ້ດຽວໝົດ".

## HE DID IT ALL

#BAOKBU

Teacher: "Song, did your father help you with your English exercise?"

Song: "No, teacher , he did it all alone!"

**ອ່ານນ່ວນ** 🤔

**ການຄົ້ນຄ້ວາບູຊະນິຍະສະຖານ ແມ່ນຄວາມສິ້ນສຸດຂອງຄົນ**

● ໂດຍ : ພູຜາ

**ທະນາຄານພັດທະນາລາວ**  
**LDB Bank**

**ບໍລິສັດ ຫຼວງພະບາງ ພາວເວີ ຈຳກັດ**  
**LUANG PRABANG POWER COMPANY LIMITED**

**ກຸ່ມບໍລິສັດ ອີພີແອວ ຈຳກັດຜູ້ດຽວ**  
**EPL GROUP SOLE CO.,LTD**

**ຜູ້ຊີ້ນຳ :** ທ່ານ ສິງຄຳ ວົງພະຈັນ  
**ຄະນະຊ່ຽວຊານທີ່ປຶກສາ :** ທ່ານ ສີສຸພັນ ແສງສະຫວັນ; ທ່ານ ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ; ທ່ານ ທອງດາ ສຸພາສິດ; ທ່ານ ຄຳຫວັນ ດາລາວົງ  
**ຄະນະບັນນາທິການ :** ທ່ານ ປອ. ພິດສະໄໝ ບຸນວິໄລ ຫົວໜ້າ ບກ; ທ່ານ ຂັນທະວີ ວົງພະຈັນ ຮອງ; ທ່ານ ເປຄຳ ລິຄຳສອນ ຮອງ  
**ກອງບັນນາທິການ :** ນາງ ກິງໃຈ ແສງອຳພັນ; ນາງ ສຸພາວັນ ຫອມສະນິດ; ນາງ ປາກາລັກ ພິມມິໄຊ  
**ອອກແບບ - ຈັດໜ້າ :** ນາງ ນິດຕາ ຄຸນປາກດີ